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Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé.  

Tradiční Chlumecký masopust v  Loretě 
s průvodem a zabijačkovými hody i sladkostmi z dílny 
SŠTŘ Nový Bydžov se  opět báječně vydařil. Díky 
za  spolupráci klubu Eskimo, hudebnímu doprovodu 
Dechového orchestru ZUŠ a  Srubovanky, podporu 
společnosti Bidfood v  podobě masa na  speciální 
otužilecký guláš pro všechny masky a  hudebníky. 
Všichni jsme si společně užili příjemné setkání 
v  krásném prostředí městského muzea. Uznání patří 
všem organizátorům za přípravu i  realizaci celé akce 
a  zúčastněným za  super atmosféru doplněnou 
vystoupením Country bab a  občerstvením z  Trafiky 
Poskočilovi, RadioCaffe a Železářství u Marešů. Jen tak 
dál.  

Zastupitelstvo, v  souvislosti s  developerskými 
projekty a  tím předpokládaným zvýšením počtu 
přistěhovaných občanů, schválilo Zásady pro 
sp o l u p rá c i s  i nve s to r y n a  roz vo j i veře j n é 
infrastruktury. Individuální stavebníci mají výjimku až 
pro 2  bytové jednotky a  soukromé využití. Celý 
materiál je dostupný na webu města. Dalším krokem je 
zavedení koeficientů zvýhodňujících projekty 
plánované v  souladu s  rozvojem a  strategií města. 
Doporučená velikost aglomerace našeho typu je 
maximálně do 10  tis. obyvatel, ovšem za  podmínek 
udržitelného a  postupného vylepšení občanské 
vybavenosti (školská zařízení, volný čas, kultura, 
sport, lékařská a  sociální péče, obchody a  služby…), 
dopravní (komunikace, chodníky, parkoviště, 
cyklostezky…) a  technické infrastruktury (vodovod, 
kanalizace, plyn, elektřina, komunikace, zeleň…).  

Po  dohodě s  provozovatelem vodárenské 
infrastruktury uhradí společnost Vodovody 
a kanalizace HK náklady na novou čistírnu odpadních 
vod na  stávajícím místě ve  výši 72  milionů a  město 
28 milionů. Pro jednoho nově napojeného obyvatele je 
to částka 12  tisíc Kč. Také tady je otázkou spoluúčast 
nových stavebníků. Po  posílení zdrojů vody, 
zkapacitnění vodojemu Na Františku a úpravně vody 
v  Palackého ulici je další vyhlíženou investicí oprava 
a  budování nových řadů kanalizace a  vodovodu, 
o kterých jednáme. Na březen, jak opadne velká voda, 
je plánovaná plošná deratizace.  

Ve  výhledu investičních akcí se  zabýváme 
odkanalizováním místních částí Lučic a  Pamětníku. 
Bohužel i  přes možný dotační titul z  Ministerstva 
zemědělství ČR, který je podmíněný připojením 
většiny místních a  zavedením stočného, je cena 
vysoká. Rozpočet pro Lučice je 84,5 mil. Kč – dotace 
16,4 mil. Kč = náklad pro město vychází na 68,1 mil. Kč 
s DPH. Pamětník v rozpočtu 31,3 – dotace 12,8 = náklad 
pro město 18,5 mil. Kč s DPH. Otázka spolufinancování 
je nyní i na Vaku HK. Rada města doporučila za těchto 
podmínek nerealizovat stavbu, vyčkat na lepší dotační 
podmínky nebo se zamyslet nad domácími čistírnami.  

Připravované soutěže větších projektů pro letošní 
rok obsahují opravy komunikací, chodníků, výměnu 
kamerového systému, výstavbu zázemí pro 
volnočasové aktivity a  pavilon pro dětskou skupinu. 
U  vybraných akcí čekáme na  rozhodnutí o  možných 
dotačních titulech, než zahájíme realizaci. Úžasnou 
zprávou je právě schválení částky ze  Státního fondu 
dopravní infrastruktury ve  výši 10,2  mil. Kč 
z  celkových 14,1  mil. Kč na  úpravu křižovatky 
a  chodníků v  místě Pražská–Kozelkova zahrnující 
výměnu a  doplnění semaforů. Přes komplikace 
spojené s výstavbou je výsledkem zvýšení bezpečnosti 
v dopravě. Předpokládáme hlavní činnosti na podzim 
letošního roku.  

S  nedostatečnou kapacitou školských zařízení 
počítáme v  budoucnu s  přístavbou, nebo novou 
budovou pro školní i  předškolní vzdělávání včetně 
prostor pro stravování. Správnou cestu je nutné 
prověřit studiemi a jen čas ukáže odůvodněnost volby 
a místa pro stavění.  

S odborníky hledáme možné úspory v odpadovém 
hospodářství. Vybíraných 648  Kč na  osobu a  rok 
znamená 54 korun měsíčně za  likvidaci směsného 
komunálního i  tříděného odpadu s  luxusem služeb 
sběrného dvora. Skutečný náklad vychází ovšem pro 
každého na 1857  Kč. Analýza odhaluje zneužívání 
systému a navrhne, co se s tím dá dělat.  

Dalším palčivým problémem je doprava včetně 
parkování. Do  komunikací a  chodníků je třeba 
pravidelně investovat. Parkovacích míst nebude nikdy 
tolik, kolik přibývá soukromých vozidel. Přijetí 
a  zavedení omezení je vždy nepopulární, obáváme 
se  však, že do  budoucna pro chod celého systému 

SLOVO STAROSTY
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nezbytné. Částečným řešením se  jeví docházková 
vzdálenost a využití cyklodopravy.  

Setkání se  seniory a  klienty v  denním stacionáři 
Říhova domu ukázalo jeho potřebnost a výhody. Škoda 
obav a  přístupu jednotlivců, že se  služba nevyužívá 
více. Útulné zázemí nabízí sociální péči a  služby pro 
odlehčení i  zpříjemnění stáří v  rozumných cenových 
relacích. Telefon pro další informace je 731 186 412.  

Jsem vděčný, že máme k  dispozici kvalitní 
výjezdovou hasičskou jednotku. Četnost zásahů vyráží 
dech: 153 událostí, 170 hodin za rok. Nový informační 
systém nám umožňuje sledovat potřebu v  reálném 
čase v  pohotovosti zasahujících 24  hodin a 7 dní 
v týdnu. Občas, třeba při probuzení v noci, přemýšlím, 
jestli zvedat telefon, natož se  ustrojit a  vyrazit 
k zásahu. Klobouček dolů, dámy a pánové.  

Rada města odsouhlasila dofinancování programu 
Revolution train – prevence užívání omamných látek 
pro děti i dospělé. Vstupné je tak snížené na polovinu, 
tj. 150  Kč za 100  minut programu. Jednodenní akce 
proběhne na  chlumeckém nádraží v  termínu 8.  4. 
2024. Je to další krok pro město čisté a bezpečné.  

Klicperův dům má nový systém objednání 
vstupenek z  domova. Jdeme kupředu pravou i  levou 
nohou.  

Popřejme si, ať se nám tu společně dobře žije. Je to 
přece naše domovské město, na  které jsme hrdí 
a  na  jehož chodu má každý z  nás svůj podíl. Děkuji 
všem dobrým lidem za spolupráci a  těším se na další 
setkání i náměty k vylepšení. 

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města
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Výpis z usnesení  
32. zasedání rady města  
konaného dne 22. 1. 2024 

Rada města: 
• Schvaluje u  SBTS Chlumec nad Cidlinou p.s., SH 
ČMS Svaz dobrovolných hasičů Chlumec nad 
Cidlinou a Fotbalový klub Chlumec nad Cidlinou z.s., 
na  základě předložených žádostí, změnu smluv 
na poskytnuté dotace v roce 2023 v článku III, odst. 
3. Schvaluje navýšení částky v  článku III, odst. 
3  smlouvy o  poskytnutí dotace od  roku 2024 na 
50.000,00  Kč (závazek pro příjemce dotace hradit 
jednotlivé výdaje bezhotovostním převodem do výše 
50.000,00 Kč). 

• Schvaluje dodatek č. 2 k  Nájemní smlouvě č. 
2947002415 – Správa železnic, státní organizace 
(umístění police na knihy na nádraží v Chlumci nad 
Cidlinou). 

• Schvaluje hostování Cirkusu Berosini v Chlumci nad 
Cidlinou ve  dnech 9.  až 12.  5. 2024 na  zeleném 
prostranství U Starého hradu (parc. č. 275/1, 275/10, 
275/11, 271/2, 275/19, 275/20, 275/12, 279/2 a 2516 v k. 
ú. Chlumec nad Cidlinou) s tím, že nájemní smlouva 
bude uzavřena na  dobu od 6.  5. 2024 do 12.  5. 
2024  s  nájemným 4.000,00  Kč + vratná kauce 
5.000,00  Kč (město Chlumec nad Cidlinou 
x Karolina Berousková, IČO: 14264684, Hlavní čp. 23, 
Senice). 

• Schvaluje žádost ve  věci pořádání posvícení 
na  pozemcích města Chlumec nad Cidlinou 
u  koupaliště včetně ulice Na  Hatích od 21.  10.  do 
29.  10.  2024  s  nájemným 40.000,00  Kč + vratná 
kauce 5.000,00  Kč s  tím, že 20.000,00  Kč bude 
uhrazeno do 30.  9. 2024 a 20.000,00  Kč + vratná 
kauce budou uhrazeny do 20.  10.  2024 (město 
Chlumec nad Cidlinou x Václav Šmíd, nar. 6. 6. 1968, 
Československé armády čp. 1665, Přelouč). 

• Schvaluje uzavření Smlouvy o  zřízení věcného 
břemene č. IE-12-2007587/VB/55 (Chlumec n. C., 
Pražská, Jiráskova – rekonstrukce NN) mezi městem 
Chlumec nad Cidlinou a  ČEZ Distribuce, a.s., IČO: 
24729035 za cenu 2.000,00 Kč + DPH. 

• Schvaluje uzavření Smlouvy o pachtu a provozování 
vodárenské infrastruktury (vodovod a  kanalizace 
Skalka I) mezi městem Chlumec nad Cidlinou 
a Královéhradecká provozní, a.s., IČO: 27461211. 

• Schvaluje uzavření Dohody o  úpravě vzájemných 
práv a  povinností vlastníků provozně souvisejících 
vodovodů a kanalizací (vodovod a kanalizace Skalka 
I) mezi Vodovody a kanalizace Hradec Králové, a.s., 
IČO: 48172898 a městem Chlumec nad Cidlinou. 

Výpis z usnesení  
33. zasedání rady města  
konaného dne 5. 2. 2024 

Rada města: 
• Schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na realizaci 

akce „Stavební úpravy objektu veřejné vybavenosti 
na  p. č. st. 176/3“ s  firmou PAMAK s.r.o., Kolín 2, 
Mikoláše Alše 470, IČO: 25779656. 

• Schvaluje uzavření Smlouvy o  zřízení věcného 
břemene (vodovod a  kanalizace Chlumec nad 
Cidlinou, Skalka I) mezi městem Chlumec nad 
Cidlinou a  Vodovody a  kanalizace Hradec Králové, 
a.s., IČO: 48172898 s cenou 2.000,00 Kč + DPH. 

• Schvaluje ukončení pachtu části pozemku parc. č. 
1080/1 v  k. ú. Chlumec nad Cidlinou o  výměře 
1.422  m2, která je v  půdním bloku DPB: 7301/10 
(660-1040) dohodou k 31. 8. 2024. 

• Schvaluje prodej objektového vysílače Radom STX 
23A  společnosti ASTOR KOMPLEX s.r.o., IČO: 
47469781 dle předloženého návrhu. 

• Schvaluje, na  základě žádosti SH ČMS Sbor 
dobrovolných hasičů Lučice, objednávku na výměnu 
střešní krytiny hasičské zbrojnice v Lučicích u Tomáš 
Houška, č.p. 292, 503 63 Nepolisy, IČO: 68217155 dle 
předložené cenové nabídky. 

• Schvaluje smlouvu mezi město Chlumec nad 
Cidlinou a  NOVÉ ČESKO, nadační fond (Eliášova 
274/4, Dejvice, 160  00 Praha 6, IČO: 24697486) 
o  spolupráci při realizaci programu „REVOLUTION 
TRAIN“ pro žáky, studenty a veřejnost. 

• Schvaluje objednávku na  aktualizaci hodnocení 
stavu stromů v majetku města včetně návrhu zásahů 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
A RADY MĚSTA
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ČÍSLO DATUM 
UZÁVĚRKY

DATUM 
REDAKČNÍ RADY

VYCHÁZÍ

4 14. 3. 20. 3. 4. 4.

5 11. 4. 17. 4. 2. 5.

6 16. 5. 22. 5. 6. 6.

7 13. 6. 19. 6. 4. 7.

8 11. 7. 17. 7. 1. 8.

9 15. 8. 21. 8. 5. 9.

10 12. 9. 18. 9. 3. 10.

11 17. 10. 23. 10. 7. 11.

12 14. 11. 20. 11. 5. 12.

u  firmy SAFE TREES, s.r.o., Kyselkova 285/4, 
Sadová, 612 00 Brno, IČO: 26935287 dle předložené 
cenové nabídky. 

• Schvaluje úpravu cen v bufetech Klicperova domu 
s účinností od 6. 2. 2024. 

Výpis z usnesení  
12. zasedání zastupitelstva města  

konaného dne 17. 1. 2024 

Zastupitelstvo města: 
• Schvaluje Zásady pro spolupráci s  investory 

na  rozvoji veřejné infrastruktury města Chlumec 
nad Cidlinou s  úpravami zaznamenanými 
v předloženém materiálu. 

• Neschvaluje záměr prodeje částí pozemků parc. č. 
1317/5 a 1344/2 v  k. ú. Chlumec nad Cidlinou 
(parkovací stání). 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení 4/8/23 
a usnesení rady 18/30/23, prodej pozemku parc. č. 
2541 a části pozemku parc. č. 1317/5 v k. ú. Chlumec 
nad Cidlinou o celkové výměře cca 623 m2 s cenou 
1.500,00  Kč/m2 + DPH a  pověřuje radu města 
uzavřením smluvního dokumentu. 

• Schvaluje koupi pozemku parc. č. 373/277, orná 
půda o  výměře 33  m2 (vzniklého na  základě 
geometrického plánu č. 3078-151/2023 z  pozemku 
parc. č. 373/255) v  k. ú. Chlumec nad Cidlinou 
s cenou 150,00 Kč/m2. 

• Bere na  vědomí úpravu rozpočtu na  rok 2023, 
rozpočtové opatření č. 20 a 21. Příjmy se  zvýšily o 

15.071,29 tis. Kč, výdaje se zvýšily o 15.071,29 tis. Kč 
a financování se nezměnilo. 

• Schvaluje úpravu rozpoč tu na  rok 2023, 
rozpočtové opatření č. 22. Příjmy se  zvyšují o 
962,17  tis. Kč, výdaje se  navyšují o 992,17  tis. Kč 
a financování se navyšuje o 30,00 tis. Kč. 

• Schvaluje poskytnutí daru ze  Zdravotního fondu 
města Chlumec nad Cidlinou pro děti a  mladistvé 
ve  výši do 30.000,00  Kč ***** (rehabilitace 
a  rehabilitační pomůcky pro *****), ve  výši do 
31.000,00  Kč ***** (rehabilitace a  úhrada PHM – 
cestovné do  speciální školy pro *****) a  do  výše 
32.600,00 ***** (úhrada PHM – cestovné 
do  speciální školy Poděbrady a  na  speciální 
vyšetření pro *****). 

• Schvaluje poskytnutí finančního příspěvku 
z rozpočtu města na rok 2024 ve výši 150.000,00Kč 
Tělocvičná jednota Sokol Chlumec nad Cidlinou 
na opravu sociálních zařízení a  zvýšení tréninkové 
kapacity v  areálu, kde provozuje činnost oddíl 
volejbalu a tenisu. 

• Schvaluje dofinancování nákupu vřetenové 
sekačky pro Fotbalový klub Chlumec nad Cidlinou, 
z.s. do  výše 1.050.000,00 Kč a ukládá radě města 
připravit příslušné smluvní dokumenty. 

Jana Jelínková  
asistentka starosty 

***** skrytá informace dle zákona číslo 101/2000 Sb., o  ochraně 
osobních údajů

Chlumecké listy              
v roce 2024
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Protože jsem asi 16  let členem dopravního výboru 
Královéhradeckého kraje, chtěl bych se s vámi podělit 
o  některé zajímavé poznatky v  plánovaném vývoji 
osobní dopravy v  České republice. Na  výboru byly 
prezentovány smělé plány Ministerstva dopravy ČR, 
týkající se VRT. Co to je?  

Je to užívaná zkratka pro rychlé spojení 
v  železniční dopravě, konktrétně „vysokorychlostní 
trať“. U nás zatím ve  smělých plánech, podobně jako 
v  dalších postkomunistických státech. Avšak 
ve vyspělých evropských státech – v Německu, Francii, 
Velké Británii, Itálii atd., v Asii – Japonsku, Číně, Jižní 
Koreji atd., v  Severní i  Jižní Americe, v  Austrálii, 
se  jedná o  již naprosto běžně aplikované osobní 
dopravní spojení mezi hustě osídlenými aglome-
racemi. Již desítky let je to součást běžného života 
tamních obyvatel! Ano, v  tomto ohledu jsme opravdu 
obrazně řečeno „100 let za opicemi“.  

Vždyť my se  chlubíme tím, že uvedeme za  rok 
do  provozu několik kilometrů silničních dálnic, a  to 
pouze dvoupruhových, když běžně se  již staví 
třípruhové v  jednom směru. Za  peníze EU jsme 
postavili asi 220 kilometrů dálnic a  pro srovnání 
Polsko za dotace z EU postavilo 3400 kilometrů dálnic!  

Ale zpět k  železniční dopravě. Protože ČR je 
a  bude usazena ve  středu Evropy, musí se  jako přes 
tranzitní zemi dokončit i  výstavba „VTR“. Kdo to 
nakonec zaplatí, když jsme všechny dotace projedli? 
Pravděpodobně soukromí investoři. Páteřní trať VRT 
bude VIA Vindobona z  Berlína přes Prahu do  Vídně 
a  Bratislavy. První kousky této gigantické stavby 
se  zahájí mezi Prahou a Poříčany. Pozor – nebude to 
rekonstrukce stávajících tratí. Budou to zcela nové 
tratě, které zaberou logicky množství zelených ploch. 
A  budou většinou vedeny v  těsné blízkosti silničních 
dálnic, vlastní stavby budou mít šířku i  s náspy 
50  metrů a  na  každou stranu ochranná pásma 
100  metrů. Vlakové soupravy zde budou jezdit 
rychlostí až 320  km/hod, minimální průměrná 
rychlost by neměla klesnout pod 200  km/hod! 
Například VRT mezi Prahou a Drážďany by měla vést 
pod Krušnými horami tunelem o  délce 26 kilometrů 
z  důvodu eliminace stoupání a  klesání trati. To jsou 
ohromující plány, při kterých se  tají dech. A přeci je 

tohle ve vyspělých zemích běžnou zavedenou normou 
a jedním z ukazatelů životní úrovně.  

Já se  soustředím na  pár údajů o  plánované trati, 
která se bude týkat i nás, chlumeckých obyvatel. Je to 
liniová stavba s názvem RS 5 VRT a  je to trať Praha – 
Hradec Králové – Wroclaw. Pozor! To nemá nic 
společného s  plánovanou stavbou zdvoukolejnění 
železnice Choceň – Velký Osek, kterou vyhlížíme 
v  řádu do  tří let (to je tzv. bypass na  odlehčení 
přeplněné trati Praha–Brno, který vyvolá rekonstrukci 
chlumeckého nádraží, podjezdy a  nadjezdy v  našem 
k.ú.).  

VRT, o  které se  zmiňuji, je plánována většinou 
podél stávající dálnice D11 v  alternativách vlevo, ale 
i  vpravo od  tělesa dálnice (u Poděbrad vlevo). Zahájí 
se  stavbou Praha–Poříčany, u  obce Klamoš bude 
zahrnovat rychlostní odbočku na Pardubice a u obce 
Dobřenice bude tzv. „údržbová základna“. Tato 
železniční východočeská železniční tepna by měla být 
dokončena v  roce 2039 a  podle současného kurzu 
koruny a  ceny prací by měla stát 160 miliard korun. 
Po  této trati by měly svištět vlakové super soupravy 
v  periodě každých 30  minut v  jednom směru a  trať 
bude samozřejmě dvoukolejná. Takto je spočítána 
dlouhodobá ekonomická návratnost investice. 
Zastávky by byly pouze: Praha – Hlavní nádraží, 
Hradec Králové, snad Trutnov a  Wroclaw. Kapacita 
cestujících v jedné soupravě o 8 vagonech by byla 600, 
v  tzv. „double soupravách“ o 16 vagonech pak 1200 
cestujících. Tato velká souprava má délku 500 metrů! 
Celková kapacita přepravených cestujících na této VRT 
trati je 40.000  lidí/den v  obou směrech. To je číslo 
téměř totožné s  průjezdem automobilů na  D11 za 
24 hodin.  

Snad jsem vás těmito informacemi nezahltil. Vše to 
vypadá jako pohádka Z oříšku královny Mab. A přeci je 
takováto doprava v daleko vyspělejších státech běžnou 
součástí života jejich obyvatel. Mnozí z  nás se  asi 
svezení v takovýchto vlacích v Česku nedožijí. Jistě ale 
mnozí z vás jste někde v Evropě nebo ve světě takovou 
soupravou jeli a je to opravdu luxusní zážitek.  

Proč jsme v naší republice dopravně tak zaostalí? 
Jako příklad uvádím impotentní neschopnost 
jakýchkoliv dosavadních vlád konečně schválit zákon 

SCI-FI, NEBO SKUTEČNOST ROZVOJE DOPRAVY  
V ČESKÉ REPUBLICE?
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o  liniových stavbách. Bohužel s  tím mám vlastní 
trpkou zkušenost. Již v  roce 2007 jsem se  osobně 
podílel v  zoufalém boji za  dostavbu dálnice D11 
i na návrhu speciálního zákona o  liniových stavbách. 
Jako starosta z  malého města i  jako radní Králové-
hradeckého kraje. Mohli jsme být v  Evropě druzí 
za  sjednoceným Německem. Náš návrh zákona 
propracovaný i  do  stavebního zákona s  pomocí 
předních odborníků na stavební právo hrozně idiotsky, 
s  neuvěřitelnou tupostí, smetli tehdejší poslanci 
ve  druhém čtení v  Parlamentu ČR. Druhý pokus 
přijmout strategický zákon přes pravomoc iniciovat 
změnu legislativy ze  strany krajů jsem udělal o  rok 
později, opět marně. Narazili jsme opět do  hradby 
lhostejnosti tehdy zvolených poslanců a senátorů. Díky 
tomu došlo ke zdržení spousty dopravních staveb díky 
štrapácím s  vyvlastněním pozemků a  tyto problémy 
přetrvávají dodnes. Definitivně jsme prošvihli desítky 
miliard korun z  EU na  dotvoření páteřní dopravní 

infrastruktury, zavinili smrt mnoha nevinných lidí, 
protože dálnice jsou statisticky 3,5krát bezpečnější než 
silnice I. třídy. Liniový zákon po vzoru Německa dnes 
aplikují téměř všechny státy v Evropě, jenom ne Česká 
republika. My máme paskvil pseudo zákona, který 
kulhá na obě nohy. Ach jo!  

P.S.: Kdo by se chtěl dozvědět více o zmiňovaných 
VRT v  ČR, může si tyto informace dohledat běžně 
na  internetu. A  pokud tak učiníte, najděte si i mapy 
vysokorychlostních tratí v Evropě. Budete ohromeni, 
jakou hustotu tyto sítě mají, protože propojují 
naprosto precizně všechna velká evropská města. Kéž 
se tak jednou stane i u nás.  

Ing. Miroslav Uchytil  
předseda finančního výboru KHK  

člen rady města Chlumec nad Cidlinou
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1. Chlumecké nádraží zaznamenalo v  lednu smutnou 
kuriozitu. Laik by si asi zaklepal na čelo, kdybyste mu 
řekli, že jste v  Chlumci nad Cidlinou potkali orla 
mořského. Starochlumecký rybník má totiž do  moře 
poměrně daleko. V české přírodě se ovšem v dnešních 
dobách vyskytuje až 120 párů. Jedná se  o  ptáka 
s největším rozpětím křídel a to až do 2 metrů. Mladou 
chlumeckou orlici bohužel potkal smutný osud. Při 
letu narazila do  jedoucí mašiny a  srážku nepřežila. 
Jelikož se  jedná o  přísně chráněný druh, bylo nutné 
určité opatření. Pro orlici nakonec přijeli drážní hasiči 
z Nymburka a odvezli ji do  záchranné stanice Huslík 
v  Poděbradech, kde se  postarali o  nahlášení úmrtí 
do registru dravých ptáků. 

2. Při jedné z  pravidelných objíž-
děk si hlídka povšimla obnažující 
se  lampy pouličního osvětlení, 
respektive z  lampy čouhaly obna-
žené dráty. Jelikož se  jednalo 
o lampu v těsné blízkosti mateřské 
školky, bylo nutné jednat ihned. 
Strážníci za  pomocí kleští při-
pevnili litinová dvířka zpět a  ne-
bezpečné kabely schovali tak, aby 

nedošlo k  tomu, že by si někdo chtěl ze  zvědavosti 
sáhnout.  

3. Projíždějící řidič upozornil hlídku, že v  blízkosti 
sběrného dvora leží na  silnici sražený hlodavec. 
Strážníci na  místě našli pořádně vykrmeného samce 
nutrie, který se  nejspíš nešikovně přimotal pod kola 
jedoucího vozidla. Jeho cesta se  rázem proměnila 
na cestu poslední. Kadáver byl tedy strážníky odborně 
zlikvidován. 

4. Zdravotní středisko se  jednoho dne stalo útočištěm 
opilce, který chtěl pravděpodobně oslavit, že jeho 

zdravotní prohlídka dopadla dobře. Začal však 
slavit bezprostředně poté, co se vrátil z ordinace 
do čekárny, a rozhodl se, že si zde založí výškový 
tábor. Usadil se v čekárně a začal popíjet. Než však 
jeho chování někdo nahlásil na MP, stihl se uvést 
do  stavu, že sám nedokázal ze  střediska odejít. 
Strážníci jej proto museli vyprovodit sami. Pro 
případ, že by se  věc měla někdy opakovat, 
provádějí strážníci pravidelné kontroly zdravot-
ního střediska. 

Městská policie Chlumec nad Cidlinou

SVOZY SEPAROVANÉHO ODPADU 2024

ZE SLUŽEBNÍ KNIHY MĚSTSKÉ POLICIE
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Milé čtenářky, milí čtenáři,  

zdravíme Vás z Domova V Podzámčí. Dnes se  s Vámi 
chceme podělit o  některé malé i  velké radosti, které 
se  nám „přihodily“ v  uplynulém čase. Zkraje února 
jsme v  Říhově ulici uspořádali Krásnoden. Tato akce 
byla vyhrazena pouze pro dámy (pánové prominou, 
máme tímto závazek vymyslet i  něco pro ně). Chtěli 
jsme našim klientkám dopřát „pečující“ dopoledne. 
Neobešlo by se  bez kadeřnice Jitky Mrázkové, bez 
Žanety Goldové, která klientkám nabídla péči o pleť, 
Jindry Šafránka, který dle zájmu promasíroval ztuhlá 
ramena a  šíji. Vše zdokumentovala fotografka Zuzka 
Horáková. VELKÉ díky jim patří za čas a úsměv, který 
nezištně věnovali klientkám.  

Radost máme také z  obrázků v  Palackého ulici – 
v  jedné z  jídelen máme krásný park s  lavičkou, 
ve druhé pak (skoro) filmové plátno. Věříme, že tyto 
krásné malby přispějí k  příjemnějšímu prostředí 
v domově.  
A  když jsme u  krásných obrázků, dovolíme si ukázat 
Vám alespoň jednu kresbu paní Anny Běhounkové 
z Říhovy ulice. Má jich několik a vznikly v době jejího 
studia.  
Závěrem si Vás dovolujeme pozvat na  již tradiční 
výstavy. Potřebné informace naleznete v pozvánce. 
Mějte se krásně, 

za Domov V Podzámčí Soňa Vodičková 
sociální pracovnice

MALBY, KRESBY A LÍČENÍ V DOMOVĚ V PODZÁMČÍ
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Vážení přátelé,  
spolu se svými kolegy/zaměstnanci vám zde budu 
pravidelně předkládat informace, které považujeme za 
důležité. Začínáme článkem o poskytování laické 
resuscitace dospělým.  

RESUSCITACE DOSPĚLÝCH LAIKY 
• S c h é m a p l a t í p ro re su s c i t a c i d o spě lýc h , 

poskytovanou laiky (schéma uveřejňujeme   
 s laskavým svolením České rady pro resuscitaci). 

Pro zachraňující:  

• Dbejte na své bezpečí; zachraňovat se ale nebojte.  
• Zachovejte „chladnou hlavu“ a  nehledejte v  postu-

pech záchrany žádnou složitost. 
• Nereaguje postižený a  nedýchá nebo nedýchá 

„normálně“? (Obojí vyzkoušejte tak, že zakloníte 
postiženému hlavu a zvednete mu bradu vzhůru.) – 
Z A H A J T E P O S T U PY KA R D I O P U L M O NÁ L N Í 
RESUSCITACE 

PRAKTIČTÍ LÉKAŘI – MUDr. Pavel Bareš, MBA
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Nejprve však: 
• Přivolejte pomoc: laickou – přivolejte lidi z  okolí; 

i  profesionální – volejte telefonní číslo 155 a/nebo 
využijte aplikaci ZÁCHRANKA – v mobilním telefonu 
– aplikace je zdarma ke stažení ve všech operačních 
systémech mobilních telefonů; dispečer záchranné 
služby vás, pokud si postupy resuscitace nebudete 
jisti, celou dobu do  příjezdu profesionálů neopustí 
a  telefonicky vám bude pomáhat – to je tzv. TANR – 
telefonicky asistovaná neodkladná resuscitace; 
pomoc přivolejte sami nebo (lépe) požádejte o  to 
někoho z okolí; pokud je v blízkosti AED, požádejte 
někoho z okolí, aby ho přinesl. 

• Ihned resuscitaci zahajte – položte své ruce (!) přes 
sebe, propněte paže v loktech a začněte STLAČOVAT 
HRUDNÍK (zhruba ve středu hrudní kosti)  

 asi 2x za sekundu do hloubky asi 6 cm. 

• Hrudník stlačujte vždy na  tvrdé podložce (nejlépe 
na  zemi) v  poloze na  zádech (nikdy ne na  posteli, 
matraci, pohovce, vsedě). 

• Vytrvejte ve  STLAČOVÁNÍ HRUDNÍKU do  příchodu 
pomoci (laické a/nebo profesionální). 

• STLAČOVÁNÍ HRUDNÍKU NEPŘERUŠUJTE – 
vystřídejte se  s  přihlížejícími; dbejte na  správné 
provádění hrudní masáže.  

• Ke STLAČOVÁNÍ HRUDNÍKU potřebujete opravdu 
„POUZE“ SVÉ PAŽE – STLAČOVÁNÍ HRUDNÍKU 
NEPŘERUŠUJTE!  

• „Umělé dýchání“ zařaďte do  resuscitace jenom 
v případě, že jste v něm vyškoleni (v tom případě je 
poměr stlačování hrudníku a  umělých dechů 30 
2  s  minimálním přerušením STLAČOVÁNÍ 
HRUDNÍKU).  

• Obnovením oběhu se  rozumí obnovení činnosti 
srdce jako pumpy – postižený začíná dýchat a někdy 
i reagovat na zevní podněty; pozor: ojedinělé lapavé 
nádechy nejsou známkou obnovení oběhu – 

STLAČOVÁNÍ HRUDNÍKU NEPŘERUŠUJTE ani 
tehdy, pokud vidíte tyto ojedinělé nádechy.  
• Ani po obnovení reakcí, kvalitního dýchání nebo 
vědomí resuscitovaného se  od něj nevzdalujte 
a neustále ho kontrolujte – pokud by opět přestal 
reagovat a  dýchat (nebo by se  jen lapavě 
nadechoval), opět ZAHAJTE STLAČOVÁNÍ 
HRUDNÍKU – položte své ruce (!) přes sebe 

a  z ačně te mačkat s třed hrudní kost i as i 
2x za sekundu do hloubky asi 6 cm. 

• S T L AČOVÁ N Í H RU D N Í K U N E PŘE RUŠU J T E 
do příjezdu profesionálů.  

• SKVĚLÁ PRÁCE! JAKÁKOLIV POMOC JE LEPŠÍ, NEŽ 
NEDĚLAT NIC! 

• Poznámka: AED = Automatický Externí Defibrilátor 
(přístroj, který umí samostatně rozpoznat takovou 
elektrickou aktivitu srdce, která vyžaduje elektrický 
„výboj“; o AED více v příštím článku o resuscitaci – 
v  Chlumci nad Cidlinou by měl být k  dispozici 
ve  voze Hasičského záchranného sboru, Městské 
policie, na koupališti, ve Fajn Parku). 

• Pozor: Neposkytnutí první pomoci je v ČR trestným 
činem. 

• Pozn.: Příště si řekneme, jak postupovat při použití AED 
(automatického externího defibrilátoru). 
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NOVINKY Z ORDINACÍ – MUDr. Pavel Bareš, MBA  

Vážení přátelé,  
na počátku roku 2020 jsme, po  vzájemné dohodě 
s MUDr. Zimou, obě naše ordinace funkčně i právně 
spojily; ordinace jsou vzájemně zastupitelné, personál 
má jednoho zaměstnavatele – mou osobu; sjednotil 
jsem počítačové i  další vybavení, dovybavil ordinace 
přístroji tak, abych zajistil vysoce nadstandardní 
možnosti laboratorní diagnostiky přímo v  ambu-
lancích a  výrazně omezil dřívější nutnost dojíždění 
našich pacientů za těmito službami mimo město.  
Na místě provádíme tato vyšetření:  
• EKG = elektrokardiografie – vyšetření elektrické 

aktivity srdce, 
• CRP = c-reaktivní protein – rozlišení virového nebo 

bakteriálního původu infekčního onemocnění,  
• hemoglobin – vyšetření červeného krevního obrazu,  
• glykovaný hemoglobin – vyšetření kompenzace 

diabetu/cukrovky,  
• oxymetrie – vyšetření obsahu kyslíku v krvi, 
• glykémie – vyšetření aktuální hladiny cukru v krvi, 
• 24hodinové vyšetření krevního tlaku, 
• antigenní testy na covid-19, chřipku typu A i B, 
• D-dimer – vyšetření při podezření na žilní trombózu 

nebo plicní embolii,  
• TnT = troponin T – vyšetření při podezření 

na probíhající infarkt myokardu,  
• laboratorní vyšetření moče,  
• otoskopii – vyšetření ušní,  
• INR – vyšetření „srážlivosti“ krve (u pacientů, kteří 

užívají Warfarin),  
• samozřejmě provádíme i veškeré odběry na externí 

laboratorní vyšetření – krevní odběry a výtěry nebo 
stěry na kultivace; apod.).  

• V  letošním roce plánuji nákup AED – externího 
defibrilátoru a  spirometru – přístroje k  vyšetření 
dechových funkcí.  

• V průběhu posledních dvou kalendářních roků jsem 
zaměstnal dva nové kolegy MUDr. Michala Chlada 
a MUDr. Radima Stejskala – tímto došlo k výraznému 
personálnímu posílení lékařského stavu. Obě 
ordinace pracují bez přerušení (minimálně jedna 
ambulance funguje i  v exponovaných termínech 
školních prázdnin, před a mezi Vánočními svátky a v 
době řádných dovolených zaměstnanců), v prodlou-
žených ordinačních hodinách (prodloužil jsem pro 
vás ordinační dobu obou ambulancí nad rámec 

doporučení zdravotních pojišťoven; lékaři mají 
po  celou ordinační dobu možnost vzájemné 
konzultace případů nebo „primářské“ konzultace mé 
osoby).   

• Během jednoho kalendářního roku jsem dokázal 
rekonstruovat obě ordinace – proběhla kompletní 
výměna elektroinstalace a  svítidel, podlahových 
krytin; instaloval jsem klimatizace, vybavil místnosti 
novým nábytkem a  přístroji, automatickou UV 
sterilizací povrchů i  vzduchu; součástí prací byla 
i  výmalba místností a  rekonstrukce dveří (organi-
začně jsem veškeré práce zajišťoval osobně, 
na  rekonstrukci byl z  rozpočtu města vyčleněn 
příspěvek; práce na  každé ordinaci byly kratší, než 
10 pracovních dnů – to vše i  díky velkému 
a nezištnému zapojení všech zaměstnanců a našich 
rodinných příslušníků, za což jim patří velký dík). 

• Zajistil jsem pro nás i pro vás rekonstrukci absolutně 
nevyhovujících toalet na našem patře (rekonstrukce 
organizačně i finančně plně v rukou města); v plánu 
je očekávaná rekonstrukce čekáren, včetně osvětlení 
a podlahových krytin (dtto město).  

• Nadále nám však chybějí prostory pro kartotéku, 
dispenzární místnost (pro podávání infúzí našim 
pacientům – např. při bolestech zad, ke  sledování 
pac. se  závažnými zdravotními problémy, apod.) 
a recepci; nemluvě o  tom, že v našich ambulancích 
nejsem schopen oddělit infekční a  neinfekční 
provoz… (Zde apeluji na všechny naše pacienty, aby 
v  případu jejich možného infekčního onemocnění 
přicházeli do  čekáren i  ordinací ohleduplně vždy 
s  ochranou úst a  nosu – minimálně rouškou, lépe 
respirátorem; děkuji). V budoucnu jistě potřebujeme 
prostorově expandovat – doufám, že se  na tom 
s  představiteli města domluvíme a  společné řešení 
najdeme.  

• Do  služeb našich ambulancí jsme, samozřejmě, 
implementovali všechny dostupné postupy, které 
vám zpříjemňují a zjednodušují přístup k naší péči – 
elektronické neschopenky, e-recepty, e-doklady 
na  zdravotní pomůcky, elektronicky komunikujeme 
i s některými kolegy, dokážeme elektronicky přijímat 
výsledky z laboratoří a rentgenu,…  

• Jsme schopni vám bez čekací doby poskytnout 
většinu vámi požadovaných dokumentů (díky 
elektronizaci postupů a naší flexibilitě). 

• Jsem pyšný i na  to, že jsme profesně i organizačně 
uspěli i  v pro nás extrémně exponované době 
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covidové epidemie/krize – ambulance jsme 
neuzavřeli a  pracovali pro vás s  maximálním 
nasazením i v mimopracovní době (očkovali jsme i o 
víkendech a o svátcích, externě jsme prováděli tisíce 
testů na covid-19,…)  

To je ve stručnosti popis našich činností a služeb, které 
vá m p o sk y t u j e m e . S a m oz ře j mě p rovád í m e 
i  preventivní prohlídky, převazy,… Postaráme 
se zkrátka o celé spektrum pacientů, včetně diabetiků. 
Poskytujeme i  pracovnělékařskou péči pro zaměst-
nance místních firem.  
Aktuálně pracujeme na  projektu bezplatné výuky 
laické resuscitace pro širokou veřejnost.  
Pravidelně a  dlouhodobě přispíváme vybraným 
nadačním fondům.  
Obě ordinace jsou otevřené i  pro potenciální nové 
zájemce o naše služby.  

Nadále vám budeme posky tovat špičkovou 
diagnostickou a léčebnou péči. Rádi vás uvidíme.  

Zdravím vás.  

MUDr. Pavel Bareš, MBA; praktický lékař; jednatel 
firmy  
Zaměstnanci: MUDr. Michal Chlad, MUDr. Václav Zima, 
MUDr. Radim Stejskal, Monika Drábková, Zuzana 
Žibrúnová  
Jungmannova 114, Chlumec nad Cidlinou; poliklinika 
tel.: 495 485 713, 494 485 710  
e-mail: drchlumec@seznam.cz 

sledujte, prosím, novinky na webu ordinací  
 (https://drchlumec-cz2.webnode.cz)
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Prvního promítání se lidé na našem území dočkali 
už v roce 1896. Doby, kdy se na konec filmového pásu 
vložila kovová mince, aby probudila promítače 
na  závěr filmu, jsou již dávnou minulostí. Přeprava 
obalů s filmem po železnici, obava o včasné doručení 
a  vyzvedávání na  nádraží taktéž. Pryč je i  dávná 
historie filmových formátů 35 a 70  mm i  mnoha 
dalších.  
S  postupným nástupem videorekordérů, DVD 
přehrávačů, satelitního vysílání, digitalizace 
a  streamovacích společností to s  jednosálovými kiny 
nevypadalo dobře. Naštěstí zvítězila touha diváků 
po hledištích a  jejich vůni v  temných sálech. Za naše 
kino vám navíc mohu zaručit, že nebudete poslouchat 
chroupání popcornu ani srkání džusu nebo koly. 
Možná někdo řekne, že tím kino přichází o  vedlejší 
příjem do rozpočtu. Přednější je pro nás, že divák není 
vyrušován a může se soustředit na film, odpočinout si, 
pobavit se, být dojatý, okouzlený, zažít napětí, mít 
strach a  slzy v  očích. Navrch od  nás dostáváte 
dlouhodobě podporu v  podobě věrnostního 
programu. A  ještě… Naší horkou novinkou je nový 
prodejní a  rezervační on-line vstupenkový systém 
Colosseum, který nám všem zásadně zjednoduší 
zakoupení vstupenek na představení.  
Jen potřebuji, aby byli distributoři vlídnější a pro kina 
bez 2D/3D  technologie uvolňovali dříve tituly určené 
přednostně pro digitální kina. Promítáme pro 
veřejnost, zajišťujeme školní projekce, film je někdy 
součástí společensky zaměřeného programu, hrajeme 
dopoledne pro seniory, avšak přijít může i  mladší 
publikum.  
Streamovací služby a platformy umožňují dívat se na 
filmy, seriály, sportovní přenosy, poslouchat hudbu, 
hrát hry, kdykoli a  kdekoli. Svým obsahem je lze 
rozdělit na  video, hudební a herní služby. Na  trhu je 
jich poměrně hodně, ale každá z  nich je trochu 

odlišná. Dovoluje to streamová distribuce, která dává 
širokou nabídku k  dispozici na  internetových 
platformách. Nejznámější placená streamovací služba 
Netflix zprostředkuje sledování pořadů na  jednom 
i  více zařízeních. Stačí připojení k  internetu, 
uživatelský účet s aktivním předplatným k přehrávání 
on-line nebo lze pořady stáhnout a zhlédnout off-line. 
Streamovací služby nabízí mnohé další výhody: 
sledování bez reklam, originální tvorbu, nastavení 
rodičovského zámku i  kontroly, výběr z  knihovny 
s  poslechem on-line i  zpětně, u  zahraniční tvorby 
české titulky a  dabing… Zkrátka, chcete-li se  dívat 
na kvalitní obsah, musíte zaplatit. Navíc se platformy 
snaží zamezit oblíbenému sdílení hesel k  jednomu 
účtu, protože mimo jiné mají problém zúročit své 
investice do produkce nákladných seriálů i autorských 
práv.  
Je škodlivé uzavřít se před ostatními lidmi, vytvořit si 
vlastní virtuální svět, stále sedět doma a  jen 
streamovat? Sociální interakce je vzájemné působení 
jakoukoli formou mezi jednotlivci a sociální skupinou. 
Interakce obvykle vyvolává určitou reakci. Člověk je 
společenský tvor a  sociální izolace, tedy nedostatek 
kontaktu s  jinými lidmi, mu rozhodně neprospívá. 
Spíše přináší potíže a  ohrožuje i  vlastní zdraví. 
Nevyhnutelná a  žádoucí je potřeba sociálních vazeb. 
Zapojení se do činností, které pomohou poznávat nové 
lidi, ať už se  shodnými, nebo odlišnými zájmy. 
Důležitým faktorem je rovněž zvolený životní styl. 
Sezení a  žití doma lehce sklouzne ke  zlozvyku ještě 
něco přikusovat. Nadváha pak přímo běží naproti vám.  
Přemísťování se  z postele na pohovku a  z ní na gauč 
značí, že je nejvyšší čas rychle něco změnit. 
Přinejmenším vytáhnout paty z  domu a  své kroky 
spojit s příjemnou procházkou a nasměrovat je třeba 
i do kina.  

KINO, NEBO STREAMOVACÍ SLUŽBY?

Film Distributor Premiéra v ČR Uvedení v KD Diváci

Lítá v tom Bontonfilm 14. 12. 2023 12. 1. 2024 47

Tři mušketýři: Milady Bioscop 14. 12. 2023 18. 1. 2024 0

Aristokratka ve varu Falcon 18. 1. 2024 9. 2. 2024 186

Noemova archa Bohemia MP 8. 2. 2024 10. 2. 2024 83

Tancuj Matyldo Bontonfilm 30. 11. 2023 14. 2. 2024 104
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Je pro kino v  Klicperově domě sledování streamu 
našimi potenciálními diváky konkurencí? Přetahuje 
a ubírá nám je? Zkusila jsem si odpovědět uvedenou 
tabulkou. 

Návštěvnost českých kin roste zásluhou lákavých 
filmových titulů. Ještě větším přínosem jsou ti diváci, 
kteří stále nedají dopustit na opravdový kino zážitek. 
Každý si pro návštěvu najde to své. Někdo se neobejde 
bez nejmodernějších promítacích formátů, další zase 
bez náležitého občerstvení během filmu. V našem kině 
zase potkáte své známé a příjemný personál, který vás 
rád uvítá. Bonusem při včasném příchodu může být 
prohlédnutí výstavy v malém sále.  

V tom všem mne ještě napadá, jaký vliv má a bude 
mít umělá inteligence (AI) na  svět filmu. Ohrozí 
promítání v  kinech? Dnes dokáže tvořit scénáře, 
skládá hudbu, upravuje zvuk, zvládá střih a  opravu 
vizuálních chyb, umí hlasy a postavy herců bez jejich 
přítomnosti. Můžeme se  dočkat i  nečekaných 
hereckých kombinací, kdy se na plátně setkají herci, 
kteří se  nikdy z  různých důvodů nepotkali. Umělá 
inteligence dnes vytvoří i celovečerní film. Filmovému 
průmyslu je významným pomocníkem v  tom, že 
zastane kteroukoliv pozici a  šetří finance. A  to je 
rozhodující. Film a kina tak budou nadále pokračovat 
a umělá inteligence je neohrozí, naopak jim pomůže.  

Jaké máme filmové příznivce v  Chlumci nad 
Cidlinou, kteří navštěvují kino v  Klicperově domě? 
Nejúspěšnější v  roce 2022  byla filmová pohádka 
Tajemství staré bambitky 2, tu vidělo 229 diváků. 
V roce 2023 ONEMANSHOW: The Movie s 200 diváky. 
Oba filmy jsou z  české domácí produkce. Je tedy 
správným mým závěrem skutečnost, že chlumecké 
obecenstvo v kině Klicperova domu má nejraději české 
filmy? Úvahu podporuje zatím letošní nejvyšší 
návštěva na  Aristokratku ve  varu. Oddechová 
komedie, humorné kouzlo Denisky, žádaní herci, 
zajímavý děj i  lokace. Následuje české komediální 
drama Tancuj Matyldo.  

Za celý rok 2023 přišlo do našeho kina v průměru 
na  jedno představení 59 diváků, za první dva měsíce 
letošního roku 84. A  to se  francouzský film Tři 
mušketýři: Milady nepromítal, protože přišlo méně 
než šest diváků. Nechápu. Na  csfd.cz má průměrné 
hodnocení 76  %, Kinobox uvádí 72  %. Jedna 
z  uživatelských recenzí na  csfd.cz: „Dech beroucí 
pokračování jednoho z nejpovedenějších letošních filmů 
(2023). Ďábelská Eva Green, intenzivní akční scény, 

emoce až na  půdu.“ A  na  Kinoboxu: „Patrně letošní 
největší překvapení, nejen tohle pokračování, ale vůbec 
celý dvoudílný projekt z  francouzské filmové dílničky. 
Kde první část excelovala, jeho druhá ho hrdě následuje.“  

Mám se  při sestavování programu Klicperova 
domu opravdu orientovat jen na  české filmy 
se známými herci? Nabídka je široká, v únoru a březnu 
2024 měly nebo budou mít premiéru celovečerní filmy 
Franta mimozemšťan (komedie, distributor Cinemart), 
Sucho (drama, Bontonfilm), Matka v  trapu (komedie, 
Falcon), Manželé Stodolovi (drama, Cinemart), 
Superžena (komedie, Cooperfilm), A  máme, co jsme 
chtěli (komedie, Bontonfilm), Sladký život (komedie, 
Cinemart) a  Gump – jsme dvojka (dobrodružný, 
Bioscop). Zahraniční produkce? Rovněž slušná 
nabídka. Teď babo raď aneb dobrá rada nad zlato…  

V mé víře, že promítání filmů v kině má své kouzlo 
a  roli, mne utvrzuje citát amerického filmového 
producenta a  podnikatele Samuela Goldwyna (1882–
1974): „Film nezemře, dokud bude v kině tma.“  
Tak přijďte! 

Veronika Vejrová  
Klicperův dům
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Dovoluji si vás, jménem divadelního souboru 
Klicpera Chlumec n. C., pozvat na  naše divadelní 
představení Ach, ti příbuzní, které sehrajeme v rámci 
programu Noc divadel dne 23. března od 18:00 hod. 
v Klicperově domě.  

Tuto hru jsme premiérově odehráli v  rámci 
Klicperova Chlumce 2022. Jelikož se  s  touto hrou již 
pomalu loučíme, rozhodli jsme se vám ji ještě jednou 
nabídnout. Od  své premiéry nastala ve  hře nemalá 
změna, a to v roli jednoho z bratrů. Té se velice zdařile 
ujal Jakub Šaroun, kterému touto cestou velmi děkuji. 
Neměl to vůbec jednoduché, musel se  ji naučit za  tři 
dny a  ještě zapadnout do  rozjetého vlaku. Zároveň 
bych chtěla poděkovat Janu Petrovickému, že s námi 
do  této hry šel. Jelikož jako kapelník Big Bandu 
Melodybrass určitě moc času nazbyt nemá. A nesmím 
zapomenout Martinu Ettelovou, která mezi nás přišla 
jako teenagerka a  své role se  zhostila na  jedničku. 
Musím říct, že nás tato hra velice baví a o improvizace 

v ní není nouze. Budeme se  s ní těžko loučit. Takže, 
přijďte se  pobavit v  dnešní tak uspěchané době 
a zapomenout na chvíli na každodenní starosti.  

Po představení proběhne ještě beseda s  námi, 
pokud se  budete chtít na  něco zeptat, rádi vám 
zodpovíme vaše dotazy a podělíme se třeba i o zážitky. 

  
Na toto představení jsme se  rozhodli dát 

dobrovolné vstupné. A  to proto, že tuto akci pořádá 
Klicperův dům, kde máme vynikající zázemí a  paní 
Veronika Vejrová se svými zaměstnanci se o nás vždy 
výborně stará. Zároveň všichni, kteří se  akce Noc 
Divadel účastní, se účastní zdarma. Proto by nebylo fér 
si říct o honorář. Takže to necháme jen na vás, jestli 
nás budete chtít ocenit.  

Těšíme se na vás!  

S úctou Eva Šimonová

NOC DIVADEL ve společnosti DS KLICPERA
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Noc otevřených divadel a  výjimečných zážitků je 
součástí evropského projektu European Theatre Night. 
Počátky této divadelní slavnosti jsou v  Chorvatsku. 
Zakladatelem projektu je Dětské divadlo Dubrava, 
které společně s Divadlem Šibenik uvedlo debutovou 
Noc Kazališta dne 25.  října 2008. Rok 2011 přinesl 
velké rozšíření počtu zapojených zemí, samozřejmě 
i  zvýšení povědomí veřejnosti o  této akci. Institut 
umění – Divadelní ústav koordinuje Noc divadel 
v České republice od roku 2013. 

12.  ročník Noci 
d i v a d e l n a  t é m a 
„Proměna“ se od roku 
2 0 2 4 p ř e s u n u j e 
na  nový jarní termín, 
v České republice tedy 
letos připadá na sobotu 23. března 2024. „Letošní téma 
'Proměna' odkazuje nejen ke  stoletému výročí úmrtí 
Franze Kafky, které rezonuje v  připomínkách či 
inspiracích vycházejících z  díla tohoto představitele 
pražské česko-německo-židovské kultury u  nás i  v 
zahraničí. Zároveň však může být opět východiskem 
k  hravým či vážnějším interpretacím programu Noci 
divadel na témata aktuálních civilizačních proměn nebo 
'kafkáren' v  našem každodenním životě,“ ř íká 
dramaturgyně Noci divadel v  ČR Martina Pecková 
Černá. 

Světový den divadla se  od roku 1962 
každoročně slaví 27.  března. Předchází mu 
Světový den divadla pro děti a mládež, pro který 
byl zvolen 20. březen, a Světový den loutkářství, 
který připadá na 21. března. Iniciátory oslav jsou 
mezinárodní nevládní divadelní organizace 
př idružené k  UNESCO: Národní s třediska 
Mezinárodního divadelního ústavu (ITI), Mezinárodní 
asociace divadel pro děti a  mládež (ASSITEJ) 
a  Mezinárodní loutkářské unie (UNIMA). Poselství 
k  těmto dnům formulují každý rok významné 
osobnosti světové divadelní komunity. Česká střediska 
těchto organizací mají sídlo v  Institutu umění – 
Divadelním ústavu a  své aktivity vyvíjejí jak 
na  národní, tak mezinárodní úrovni. Tento den je 
oslavou pro ty, kteří si uvědomují hodnotu a důležitost 
umělecké formy "divadlo", a působí jako budíček pro 
vlády, politiky a  instituce, které dosud nerozpoznaly 

jeho hodnotu pro lidi a  jednotlivce a  dosud 
nerealizovaly jeho potenciál pro hospodářský růst. 

Autorem poselství k  Světovému dni divadla 
2024 je norský spisovatel a dramatik Jon Fosse (* 
29.  září 1959). Poselství nese název „Umění je 
mír.“ J. Fosse je známý svým rozsáhlým dílem, které 
zahrnuje divadelní hry, romány, básnické sbírky, eseje, 
knihy pro děti a  také překlady. V  roce 2023 mu byla 
za  inovativní hry a  prózu udělena Nobelova cena 
za  literaturu. Jeho dílo bylo přeloženo do  více než 
padesáti jazyků a jeho inscenace byly uvedeny na více 
než tisícovce scén po celém světě. Celkově se díla Jona 
Fosseho noří do  podstaty lidského údělu a  zabývají 
se tématy nejistoty, úzkosti, lásky a ztráty. Díky svému 
jedinečnému stylu psaní a  hlubokému zkoumání 
každodenních situací se  etabloval jako významná 
postava současné literatury a divadla. 

V  sobotu 23. března 2024 věnujeme v Klicperově 
domě celý den Noci divadel a Světovému dni divadla. 
Program je koncipován do dvou částí. Ta první patří 
dětem. V 10:00  hodin začne pohádkové představení 
Loutkového divadla Kozlík O  Červené Karkulce. 
Pohádku jistě znáte, Červená Karkulka jde lesem 
navštívit babičku a  nese jí něco dobrého k  jídlu. Tu 
se před ní vynoří vlk a chce vědět, kam Karkulka jde. 
Na všechno se vyptává. Jak vše dopadne, to už nesmím 
prozradit. Jen to, že uvidíte krásné loutky ručně 
vyřezávané z  lipového dřeva. Od 11.  hodiny dětské 
dopoledne pokračuje tematickým tvořením pro děti, 
kdy dojde i na postavy z pohádky O Červené Karkulce. 
Chybět nebude ani malování na obličej a jistě i nějaké 
překvapení.  

Večerní část náleží dospělému publiku. Od 
18:00  hodin se  Divadelní soubor Klicpera představí 
v  derniéře komedie Ach, ti příbuzní. Jak příchod 
mladé sexy sekretářky Natálie promíchá bratrské 
vztahy a  zpestří rodinnou sešlost? Režie se ujala Eva 
Šimonová s  kolektivem. Vstupné je dobrovolné. 
Po  představení od 21.  hodiny vás zveme na  besedu 
s  představiteli rolí právě zhlédnuté hry. K  zakoupení 
bude i  občerstvení. Oslavme společně oba divadelní 
svátky. 

NOC DIVADEL A SVĚTOVÝ DEN DIVADLA 2024



21

KULTURA

Sen se  stal skutečností. Od  samého počátku 
v Klicperově domě jsem si přála pro vás diváky takové 
pohodlí, kdy si můžete své vstupenky do  Klicperova 
domu zakoupit prostřednictvím internetu. Jednoduše 
všude a  vždy. Odpadne vám přemýšlení, jak si 
vstupenku vyzvednout, kdy je otevírací doba 
prodejního místa, zda mi nepropadne rezervace a jiné 
podobné obavy.  

Od února tohoto roku jsme se připojili k těm, kteří 
tuto možnost již využívají při většině kulturních 
i sportovních akcí.  

Odkaz na prodejní systém naleznete na webových 
stránkách: 

h t t p s : / / i c . c h l u m e c n c . c z /
rezervace%2Da%2Dprodej%2Dvstupenek/ms-2996/
p1=2996 či na  facebookovém profilu: https://

w w w . f a c e b o o k . c o m /
k l i c p e r u v d u m . N o v ě 
na  plakát y a  upoutávky 
budeme vkládat QR kód, stačí 
na  něj zamířit fotoaparátem 
vašeho mobilního telefonu 
(fotit není třeba) a  ihned 
p o  z a o s t ře n í v á m b u d e 

nabídnut webový odkaz, který vás po  odkliknutí 
navede přímo do  přehledu akcí a  k následnému 

výběru místa. Potom už následuje zakoupení 
vstupenky. 

Dobu rezervace vstupenek jsme snížili na 7 dní, 
po  uplynutí bude blokované místo opět dostupné, 
stejně tak rezervovaná místa systém uvolní 15  minut 
před představením. Prosím o respektování.  

Všechny diváky žádám o včasný příchod na každé 
představení, odpadne nám vypjatá nálada čekáním 
ve  frontě na  zakoupení vstupenek a  následné 
postávání před odbavením v šatně. Odhaduji, že nový 
způsob nákupu razantně sníží počty těchto případů.  

Před každým představením hodinu předem 
otevíráme divadelní bar. Dorazte s  předstihem 
a  osvěžte se  drobným občerstvením, vdechněte 
podmanivost prostředí divadelního hlediště, projděte 
si výstavu v  malém sálu, pozdravte své známé, 
pokojně využijte toaletu k posledním úpravám a včas 
zaujměte vybrané místo. Není nic příjemného kvůli 
pozdním příchodům nutit herce čekat za  oponou. 
Prosím tedy o  ohleduplnost vůči ostatním divákům 
a hlavně o respekt k účinkujícím.  

Věřím, že si tento způsob nákupu vstupenek 
oblíbíte, a těším se na další příjemná společná setkání 
v Klicperově domě.  

Veronika Vejrová 

NOVÝ PRODEJNÍ SYSTÉM

Divadlo Kozlík - pohádka o Červené Karkulce DS Klicpera - Ach, ti příbuzní



22

KULTURA

Dnes budu popisovat další pluh ze  sbírky pana 
Františka Nováka, jehož součástí je otka. Kdo luští 
křížovky, jistě potvrdí, že se v nich toto slovo vyskytuje 
velice často a  vpisuje se  tam, kde je třeba doplnit 
součást pluhu, nebo škrabák pluhu na  čtyři. Jednalo 
se  vždy o  silnější prut s  železnou škrabkou, který 
se používal k čištění radlice i k pohánění dobytka. Pro 
archeology je dnes dost složité identifikovat kovové 
části otek, protože jsou velice podobné malým 
motyčkám, nebo sekerkám.  

Pluh s otkou z naší sbírky je celokovový. Na rozdíl 
od  již popsaných pluhů má i  kovový hřídel, který je 
tvořen plochým, téměř dva centimetry silným pásem, 
jehož šířka kolísá mezi třemi až téměř šesti centimetry. 
Nejužší je zakončení hřídele, kde je háček na  za-
přahání. Na tomto konci hřídele se nacházejí plužňata 
s koly různých průměrů s kovovými ráfy i loukotěmi.  

Opačný konec hřídele je ohnutý směrem k  zemi 
do  tvaru písmene J. Zde je pomocí šroubů připevněn 
kovový plaz s podpěrou radlice, která je k plazu také 
přišroubovaná. Radlice má asymetrický tvar a  skládá 
se  ze dvou částí. Horní část se  nazývá odhrnovačka 
a  spodní čepel. Čepel je odnímatelná a  má tvar 
lichoběžníku, který se používal při orbě lehčích půd. 
Kromě tvaru čepele má na kvalitu orby velký vliv také 
její ostří. Ostrá čepel má obrovský vliv na  tahové 
nároky pluhu a  ovlivňuje tak hospodárnost orby. 
Opotřebovaný břit čepele se  dá znovu vykovat 
do původního tvaru a zpevnit kalením.  

Další novinka, kterou jsme zatím 
u  žádného pluhu neviděli, je předradlička. 
Ta přispívala ke  zkvalitnění orby za-
pracováním rostlinných zbytků do  země. 
Má podobný tvar jako radlice, jen ve zmen-
šeném měřítku. Ke  hřídeli je připevněna 
svorkou ve  tvaru písmene U  se  dvěma 
šrouby. V  případě potřeby se  proto dala 
po hřídeli posouvat nebo odejmout úplně.  

V místě ohybu hřídele jsou připevněny 
kleče. Tvoří je kovové pásy v  horní části 
zalomené, aby se  daly lépe držet. Držadla 
tvořily zřejmě dřevěné soustružené úchyty, 
které se  ale nedochovaly a  připomínají je 
pouze kruhovité zarážky na koncích úchytů 
a  chránička rukojeti na  levé kleči. Kleče 

jsou mezi sebou propojeny vodorovnou vzpěrou. 
Právě v  místě napojení vzpěry na  pravou kleč je 
připevněno oko, do kterého je nasunuta dřevěná část 
otky. Její spodní, okovaný konec je zasunut do držáku 
nad hřídelí. Takto umístěná otka byla vždy po  ruce, 
když ji chtěl oráč použít na oškrabování radlice. Otka 
na  našem pluhu má asi padesát centimetrů dlouhou 
rukojeť z měkkého dřeva, na níž je nasazena kovová 
škrabka, tvarem připomínající malou sekerku.  

Asi nejznámější osobou používající otku byl 
Přemysl Oráč. V  pověstech českých se  dočteme, že 
otku zapíchl do země a vyrašila mu z ní líska.  

Helena Krátká 
vedoucí Městského muzea Loreta

MUZEUM LORETA PŘEDSTAVUJE PŘEDMĚT ZE SVÉ SBÍRKY  
- PLUH S OTKOU - 
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Před pár týdny jsme se  masopustem rozloučili 
s obdobím veselí a hodování a Popeleční středou jsme 
vstoupili do 40denního postního období před 
Velikonocemi, které vyvrcholí Slavností Zmrtvých-
vstání Páně o Velikonoční neděli.  

V  postní době pro vás pravidelně připravujeme 
tematické výstavy v  kostele Nejsvětější Trojice 
a  nejinak tomu bude i  letos. Protože většina 
křesťanských velikonočních témat byla zobrazována 
v  různých historických obdobích na  obrazech 
a  freskách slavných malířů, rádi bychom vám 
tentokrát velikonoční příběh přiblížili právě 
prostřednictvím reprodukcí jejich děl.  

Výstava s  příznačným názvem "Pašijový příběh 
očima starých mistrů" bude otevřena pro školy 
a  školky od  pondělí 11.  března do  středy 27.  března 
2024. Pro návštěvníky z  řad veřejnosti připravujeme 
komentované prohlídky na  Květnou neděli 
24. března od 15 a od 16 hodin.  

Věříme, že i letos si z výstavy odnesete další dílek 
do mozaiky impozantního obrazu počátku křesťanství, 
z jehož kořenů vyrůstala naše evropská kultura. 
Vstupné dobrovolné.  
Těšíme se na vás. 

VÝSTAVA: PAŠIJOVÝ PŘÍBĚH 
OČIMA STARÝCH MISTRŮ

VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ            V 
KLICPEROVĚ DOMĚ 

Milí přátelé,  
MKZ Klicperův dům a  Městské muzeum Loreta vás 
zvou na  tvořivé odpoledne, kde se  naučíte zdobit 
velikonoční vajíčka metodou voskového reliéfu. Tato 
technika je velmi jednoduchá a zvládnou ji i vaše děti. 
Kromě zdobení vajíček bude na místě možnost tvorby 
drobných velikonočních dekorací ze  slaného těsta. 
Budete si tak moci odnést domů nejen krásná vajíčka, 
ale i  originální dekorace, které vytvoříte vlastníma 
rukama. Jako doplňková aktivita bude pečení 
velikonočních perníčků.  
Akce se  bude konat v  sobotu 16.  března od 14 do 
17  hodin v  Klicperově domě. Materiál na  zdobení 
vajíček, slané těsto i  těsto na perníčky bude na místě 
k dispozici, nutné však je přinést vyfouknutá vejce.  
Při práci vás povedou lektorky z  muzea a  vycházet 
se bude pouze z tradičních lidových motivů. 

Cena workshopu je 100 Kč na osobu, děti do 6 let mají 
vstup zdarma. Počet míst je omezen, proto si prosím 
rezervujte místa co nejdříve v  našem rezervačním 
systému. 

Těšíme se na vás a na společné tvoření!

Kolektiv Městského muzea Loreta v Chlumci nad Cidlinou
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Knižní trh má stále co nabídnout. Nabídky jsou 
opravdu bohaté. Máme spousty tipů i  od  našich 
čtenářů. Představíme si některé z nich. I když některé 
spisovatele netřeba představovat, protože neustále 
kolují mezi čtenáři. 

Ladislav Beran – Ukradený důkaz.  
Vyšetřovatelé musí najít odpovědi na otázky například: 
kdo má na  svědomí smrt pytláka, kdo vykrádá 
hotelové pokoje a mnoho dalších… 
Karin Slaughter – Tenkrát v noci.  
Sara už začínala věřit tomu, že je jí souzen klid 
v  životě. Jenže budoucnost ovlivňuje minulost, a  tak 
se  musí vyrovnat s  přízraky, které ji mnoho let 
pronásledují… 
Dominik Dán – Reminiscence.  
Detektivové řeš í př ípad, který se  stal před 
šestapadesáti lety. Jde o  tehdejší pohraničníky. Mají 
na  svědomí vraždy, když stříleli na  obyvatele 
pokoušející se emigrovat do Rakouska… 
Halina Pawlowská – Rande.  
Krátké i dlouhé povídky o  tom, co se všechno mohlo 
stát… 
Táňa Keleová-Vasilková – Olivie.  
Olivie miluje housle, svoji rodinu a  touží po  klidném 
životě. Život je ale složitý a  Olivie se  začíná potácet 
v problémech. Osud ji však přihraje do cesty někoho, 
kdo ji zasype laskavostí i pochopením… 

Lucie Pilátová – Případ pečetního prstenu.  
Daniela doufá, že se  dobrým otcem pro jejího syna 
stane právě Lukas. O svého syna se ale začíná zajímat 
jeho biologický otec… 
Radkin Honzák – Strach a úzkost a jak na ně.  
Každý má svůj strach. Z  evolučního hlediska jsou 
strach i úzkost prospěšné. Díky nim je mozek neustále 
připraven čelit nebezpečí. V okamžiku, kdy se strach či 
úzkosti objevují samy od sebe, nastává problém…  
Tomáš Etzler – Novinářem v Číně 2.  
Příběhy ze  života známého novináře nám dávají 
nahlédnout do  života běžných Číňanů i  do  života 
zahraničního novináře… Strom od  jara do  zimy. 
Nejmenší děti se  seznámí nejen se  životem stromů 
během roku, ale také se  dozví, jak se  stromy mění, 
jaký vliv má počasí… 
Zuzana Šestáková – Divukrásné příběhy slečny 
Duhy.  
Na samém okraji Střapaté louky žije spousta laskavých 
tvorečků. Zatoulaná duhová dívenka se s nimi vydává 
na cestu plnou dobrodružství… 
Tomáš Končinský – Mlsné medvědí příběhy: 
Vzhůru na pól.  
Až na  daleký pól, kde se  pořádá nanukový festival, 
se  vypraví Miška a  Nedvěd. Jestlipak ochutnají 
mňamózní nanuky? 

Jana Tichá, Jana Midlochová

VYBÍRÁME PRO VÁS Z KNIŽNÍCH NOVINEK
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Římskokatolická farnost  
Chlumec nad Cidlinou a Lovčice 
Sídlo: Čelakovského 40, 503 51  

Chlumec nad Cidlinou 
tel.: 731 746 755, email: farnost-chlumec@email.cz 

Čtvrtek 28. 3. – Zelený čtvrtek 
18:00 mše sv. Chlumci n. C. (farní kostel)  

18:00 modlitební setkání „getsemanská zahrada“  
    v Lovčicích 

Pátek 29. 3. – Velký pátek – den přísného postu – 
sbírka „na Svatou zemi“ 

18:00 velkopáteční obřady v Chlumci n. C.  
           (farní kostel)  

Sobota 30. 3. – Bílá sobota 
19:00 mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel) 

Neděle 31. 3. – Slavnost Zmrtvýchvstání Páně  
8:00 mše sv. ve Staré Vodě  

9:30 mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel) – Při 
bohoslužbě chrámový sbor zazpívá Geppertovu 

Latinskou mši.  
11:00 mše sv. v Mlékosrbech  

11:00 bohoslužba slova v Lovčicích  

Pondělí 1. 4. – Pondělí velikonoční 
9:00 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel) 

BOHOSLUŽBY V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Husův sbor Chlumec nad Cidlinou 
Klicperovo náměstí 75, 503 51  

Chlumec nad Cidlinou  
email: ccsh.chlumec@centrum.cz 

Neděle 31. 3. 2024 – Boží hod velikonoční 
začátek bohoslužby v 08:30 hodin  
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Srdečně vás zveme dne 21. března 2024  
do Městské knihovny  

v Chlumci nad Cidlinou. 
Od 16:00 do 19:00 hodin bude možné 

nahlédnout do starých kronik města  
Chlumec nad Cidlinou. 

Od 18:00 hodin navážeme přednáškou 
kronikáře města Mgr. Pavla Baldíka.
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Od pradávna patří plavání mezi nejpřirozenější 
a nejzábavnější pohybové aktivity. Už i naši předkové 
věděli, že umět plavat může zachránit lidský život před 
utonutím, a  ještě k  tomu přináší do  života radost, 
posiluje zdraví a celkovou kondici.  

Proto i naše mateřská škola má zahrnutou výuku 
plavání ve  svém školním vzdělávacím programu a  již 
několik let jezdí každý rok do  Plavecké školy 
v Hořicích, kde se pořádají, pod vedením zkušených 
sportovních instruktorů, kurzy plavání.  

Letošní školní rok jsme jezdili od  listopadu 
do  února a  během deseti lekcí jsme se  postupně 
s  vodou seznámili a  hravou formou se  naučili 
plaveckým základům. Moc nás to bavilo. V první fázi 
jsme vodu po  sobě stříkali, plnili jí hračky, dýchali 
a bublali do vody. A když jsme se přestali bát, tak jsme 
se  potápěli i  s hlavou, učili se  splývat, sjížděli 
ze skluzavky, ti odvážnější zkusili i skoky do vody.  

Paní instruktorky z  plavecké školy k  nám měly 
pozitivní a  optimistický přístup, ke  všem činnostem 

nás náležitě motivovaly. Pro zpestření využívaly různě 
pomůcky, jako například desky, pásy a  podobně. 
Za deset lekcí každý udělal nějaký pokrok, a proto byl 
pro nás plavecký kurz velice užitečný. Za odměnu jsme 
si mohli po  skončení lekce vlézt do  vířivky a  užít si 
bublinkovou koupel v teplé vodičce.  

Na úplný závěr jsme všichni absolvovali plavecké 
závody, které neměly ani vítěze, ani poraženého. 
Takže ať už jsme se naučili plavat jako delfíni, nebo ne, 
všichni jsme si na  památku odnesli „mokré 
vysvědčení“ a spoustu veselých zážitků.  

A ještě máme jednu pozvánku. Blíží se doba zápisu 
do mateřské školy – tentokrát to bude 6.  a 7.  května 
2024. Dne 28.  března 2024 od 8:30 do 11:00  hodin 
pořádá naše mateřská škola, už tradičně, Den 
otevřených dveří. Vy, kteří se k zápisu chystáte, přijďte 
se  k  nám i  s dětmi podívat. Provedou vás naše paní 
učitelky, zodpoví vám případné dotazy. Těšíme se na 
vás. 

Děti z MŠ Beruška

PLAVÁNÍ JE RADOST  
www.msberuska-chlumec.cz
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· Děti se ve školce nic nenaučí.  
· Všechny školky jsou stejné.  
· Děti si tam jenom hrají a po obědě musí jít spát. 

S  takovými názory jste se  jistě už mnohokrát setkali, 
vy – rodiče malých dětí i  my – paní učitelky 
ve  školkách. Věříme, že mnozí z kritiků naší práce to 
snad nemyslí zle. Mnohdy si ani neuvědomují, jak 
významná je pro děti docházka do  MŠ a  že „nic 
nedělat“ tam prostě nelze.  
A pokud pro své děti vybíráte školku jen podle toho, 
aby to z domova neměly daleko, neděláte dobře. Vždyť 
v  prvních šesti letech dětského života se  rozhoduje 
o  tom, jestli dítě bude mít kamarády pro život, 
poznávání či pro hru. Aby se  naučilo uplatnit svůj 
názor, mělo rádo učení a  své předpoklady k  němu 
mohlo úspěšně i  nadále rozvíjet v  základní škole. 
A právě o to se snažíme v naší MŠ U Zámku.  
Náš školní vzdělávací program je velmi pestrý a dává 
všem dětem dostatek prostoru pro didaktické, 
námětové, tvořivé i  sportovní aktivity a  hry. A  ne 
nadarmo jsme ho nazvali „V POHODĚ“. O  to se  totiž 
snažíme především – nenásilnou formou připravit děti 
na přechod z předškolního období do  školních lavic, 
podporovat pohodu a  soustředit se  nejen na  „tréno-
vání ručiček i hlaviček“ 😃 , ale také na to, co děti cítí. 
Neusilujeme o  stejnou úroveň všech, ale o  rozvoj 
individualit, o vzdělávání přirozenou cestou prostřed-
nictvím praktických zkušeností a příjemných prožitků.  
Přijďte se k nám podívat!  
Naši MŠ najdete v  krásné zahradě v  sousedství 
zámeckého parku. 

kolektiv MŠ U Zámku 

P.S. Zápis dětí do  mateřské školy U  Zámku spojený 
se  „Dnem otevřených dveří“ proběhne 6.  a 7. května 
2024. 

Těšíme se na Vás!

NAŠE ŠKOLKA NENÍ JEN NA HRANÍ 
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MŠ U ZÁMKU MŠ U ZÁMKU

MŠ U ZÁMKU MŠ U ZÁMKU

MŠ U ZÁMKU

MŠ U ZÁMKU

MŠ U ZÁMKU

MŠ U ZÁMKU
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STŘEDNÍ ŠKOLA TECHNICKÁ A ŘEMESLNÁ

Chlumecká radnice je aktivní radnicí, o  tom 
se mohli přesvědčit návštěvníci dalšího Chlumeckého 
masopustu v sobotu 10. února. Muzeum Loreta a jeho 
přilehlé prostory se  staly cílem tradičního pochodu 
masek, který svou pouť Chlumcem zahájil od místního 
koupaliště.  

"Vítám zde všechny Chlumečáky, krásné masky, všechny 
hosty a přeji jim krásné masopustní veselí," řekl mimo 
jiné v úvodu starosta města Vladan Kárník. Nutno říci, 
že návštěvníků této akce bylo rozhodně okolo 1500, 
a  to už je úctyhodné číslo. Masky, skvělá dechovka, 
simultánní ukázka staročeské zabijačky v  podání 
učitele odborného výcviku Radomíra Beňka a  jeho 
žáka Matěje Valáška, vaření guláše v  polní kuchyni 
a  ukázky staré zemědělské techniky jen dokreslovaly 
atmosféru této velmi vydařené akce.  

Střední škola technická a  řemeslná má v Chlumci své 
středisko výuky gastronomických a  potravinářských 
oborů a  asi by bylo velmi podivné, pokud by se  na 
masopustu nepředstavily. Tak se také stalo a účastníky 
akce v  úvodním projevu pozdravil i  ředitel školy 
Vladimír Blažej, který je také pozval k  pravidelným 
návštěvám střediska, které bylo uvedeno do provozu 
v  roce 2019, a  k možnosti pravidelných nákupů 
výrobků mladých řezníků, kuchařů a cukrářů.  

I  v letošním roce v  rámci zvýšení kapacity služeb 
a  výukových prostor probíhá ve  středisku malá 
rekonstrukce, která zejména pomůže lepší organizaci 
výuky oborů kuchař-číšník a řezník-uzenář.  

Škola na  Chlumeckém masopustu provozovala pět 
stánků, dva s  řeznicko-uzenářskými produkty, jak 
tradiční vařené, tak uzenářské výroby, dva s produkty 
chlumecké žákovské kuchyně v  podání zabijačkové 
polévky a  guláše, prodeje tradičního prejtu se  zelím, 
ovaru s  křenem a  hořčicí a  škvarkové pomazánky. 
Naprosto vyprodáno měl i  stánek mladých cukrářů, 
který nabízel buchty, peciválky, koblihy, medovníky, 
pařížské kornouty a  ovocné metýnky. Kdo viděl 
mnohametrové fronty před těmito prodejními místy, 
viděl ohromný zájem o zmíněnou žákovskou produkci.  

"Strašně to uteklo, byl to sprint, od  půl deváté do  půl 
druhé jsme se  vůbec nezastavili," to byl shodný názor 
jak pedagogů Milana Nováka, Moniky Vernerové, tak 
i  žáků Stanislava Bořila, Filipa Pittnera či Ivety 
Bryknarové. Prostě a  krátce, škola se  stala výraznou 
součástí celé chlumecké akce.  

"Já musím poděkovat všem organizačně perfektním 
pedagogům chlumeckého střediska i  našim skvělým 
žákům, kteří opět dokázali, že i  současná mladá 
generace má v sobě mnoho pozitivního a dobrého. Snad 
jsem se  tam také neflákal a  pomohl jim," konstatoval 
s úsměvem ředitel Vladimír Blažej.  

"Já musím vyzdvihnout i  našeho partnera společnost 
Vejce Kosičky, který rozšířil náš sortiment, musím 
se zmínit i o celotýdenní náročné přípravě na  tuto akci, 
kdy naše týmy vyráběly, vařily a  pekly o  sto šest. 
Výbornou práci odvedl i  technický úsek školy v  čele 
s  Jaroslavem Polívkou, který instaloval celé zázemí pro 
naši účast. Je vidět, že pokud zavládne týmový duch, jsou 
zaměstnanci i  žáci školy schopni zvládnout i  takto 
rozsáhlou a  náročnou akci," chválila vedoucí 
chlumeckého střediska Veronika Blažejová.  

A závěrem se sluší i říci, kdo se na účasti SŠTŘ a nutno 
říci i její velmi dobré propagaci na veřejnosti podílel – 
pedagogové Milan Novák, Radomír Beněk za řeznicko-
uzenářský úsek, Gabriela Rychterová a  Lenka 
Vopátková za  úsek kuchařů, Michaela Vejvodová 
za  učitele cukrářů, Veronika Blažejová a  Monika 
Vernerová, jejíž matematický koncert za  pokladnou 
byl tvrdou zkouškou odolnosti a asertivity.  

A  samozřejmě nezapomeneme na  žáky školy – mladí 
adepti řemesla Stanislav Bořil, František Skružný, 
Matěj Valášek, Filip Pittner, Martin Muller, Iveta 
Bryknarová, Dominik Verbitskij, Aneta Šeborová, Eva 
Bendáková a Valentýna Ryglová.  

Velmi děkujeme… 

Mgr. Petra Hrnčířová  
zástupkyně ředitele  

CHLUMECKÝ MASOPUST S VÝRAZNOU ÚČASTÍ SŠTŘ
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Střední škola technická a  řemeslná Nový Bydžov je 
jednou ze  čtyř škol v  Královéhradeckém kraji, které 
vyučují budoucí autoopraváře. „Ve  školním roce 
2023/2024 navštěvuje kromě dalších zaměření aktuálně 
naši střední školu v  oborech Mechanik opravář 
motorových vozidel, Autoelektrikář, Dopravní 
prostředky, Provozní technika a  Opravář zemědělských 
strojů přesně 399 žáků“, představuje vnitřní strukturu 
regionální příspěvkové organizace ředitel Vladimír 
Blažej.  
Nad automobilních segmentem výuky bdí zástupce 
ředitele Aleš Novák. „Profesní přípravu realizujeme 
ve  školních autoservisech v Hlušicích a Novém Bydžově, 
ve kterých žáci pod vedením učitelů odborného výcviku 
provádí diagnostiku a  opravy motorových vozidel. 
Příprava žáků probíhá také u  celé řady smluvních 
partnerů, mezi které patří významné regionální firmy. 
Nadané a talentované žáky zapojujeme do nejrůznějších 
projektů, z  nichž nejvýše stojí MECHANIC ACADEMY 
a Tatra do škol“, sděluje zástupce Novák.  
Pojďme si nyní oba úspěšné projekty, které realizovala 
Střední škola technická řemeslná Nový Bydžov, 
ve  zkratce SŠTŘ, ve  školním roce 2023/24, blíže 
představit:  

TATRA DO ŠKOL  
Do tohoto projektu se zapojila SŠTŘ jako jedna z vůbec 
prvních škol v  České republice. Podstatou tohoto 
projektu je sestavení nákladního automobilu TATRA 
ž á k y ško l y v  d í l n á c h o d b o r n é h o výc v i k u 
z  komponentů, které dodá TATRA TRUCKS a.  s. 
Vozidlo je následně využíváno v  reálném provozu. 
První školou sestavené vozidlo úspěšně využívá již více 

jak dva roky Údržba silnic Královéhradeckého kraje 
na Trutnovsku. Druhá sestavená TATRA, která spatřila 
světlo světa během tohoto školního roku, bude také 
sloužit Údržbě silnic Královéhradeckého kraje, 
tentokráte na Rychnovsku.  
Jak celá realizace stavby nákladního automobilu 
probíhala, popisují Kryštof Kříž a  spolu s  ním Petr 
Haltuf, žáci 3.  ročníku. „Nejprve jsme absolvovali 
týdenní stáž v Kopřivnici, kde jsme se detailně seznámili 
s  technologickými postupy výroby nákladního 
automobilu TATRA. Následně nám kopřivnická 
automobilka dodala dva plné kamiony dílů, ze  kterých 
jsme postupně vozidlo sestavovali. Ze začátku jsme měli 
obavy, zda takto náročnou práci zvládneme, ale nakonec 
jsme díky technikům ze  společnosti TATRA TRUCKS 
a našim učitelům sestavili celou TATRU za pouhý jeden 
měsíc“, říká hrdě Kryštof, který se připravuje ve školním 
vzdělávacím programu Řidič nákladní a osobní dopravy.  

MECHANIC ACADEMY  
Pomyslnou třešničkou na  dortu je pro všechny žáky 
SŠTŘ Nový Bydžov být součástí projektu MECHANIC 
ACADEMY a mít možnost zúčastnit se v roli mechanika 
nejslavnějšího a  nejtěžšího motoristického závodu 
RALLY DAKAR, který se nyní jezdí v Saúdské Arábii.  
Na startu letošní závodu byli hned tři zástupci 
novobydžovské školy, která se  díky zřizovateli, 
partnerům školy a  svého nadačního fondu na  účasti 
celého tria výrazně podílela. Prvním z  nich byl žák 
druhého ročníku oboru Mechanik opravář motorových 
vozidel Jan Pavlík, který v roli mechanika týmu CZECH 
SAMURAIS působil u  možná nejsledovanější posádky 
celého Dakaru Barbora Holická/Lucie Engeová. Honza 

Postavit Tatru nebo se zúčastnit RALLY Dakar?  
To vše mohou okusit žáci SŠTŘ Nový Bydžov!
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pomáhal se  servisem jejich Citroenu 2CV, kterému 
nikdo neřekne jinak než "kachna". Druhým zástupcem 
školy byl učitel odborných předmětů Tomáš Hovorka, 
který si po  loňské zkušenosti v  roli mechanika 
u CZECH SAMURAIS v letošním ročníku vyzkoušel roli 
navigátora v týmu ENJOY MOTORSPORT.  
A nesmíme zapomenout ani na Filipa Bajoru, loňského 
úspěšného absolventa, který zajišťoval servis pro 
ENJOY MOTORSPORT.  
A s jakými dojmy se vrátil z Dakaru student Jan Pavlík? 
„Jsem hrozně rád za možnost zúčastnit se Dakaru v roli 
mechanika. Pomáhat se  servisem vozidla, o  který byl 
takový mediální zájem, je neskutečný zážitek a obrovská 

zkušenost. Chtěl bych poděkovat SŠTŘ Nový Bydžov, 
vedení Královéhradeckého kraje, týmu CZECH 
SAMURAIS a  dalším partnerům za  možnost zúčastnit 
se RALLY DAKAR“. „Věříme, že podobné projekty budou 
motivací pro žáky základních škol, aby v letošním novém 
systému přijímacího řízení dali na první místa technické 
obory“, uzavírá pedagog SŠTŘ a  letošní účastník 
RALLY DAKAR Tomáš Hovorka. 

Mgr. Vladimír Blažej  
ředitel SŠTŘ Nový Bydžov



39

INZERCE



40

ZÁJMOVÉ ORGANIZACE

OTUŽILECKÉ TRÉNINKY  
Po ledu sice už není na  koupališti nyní ani památky 
a voda má dokonce již přes 7 °C, ale ještě do nedávné 
doby jsme si několik týdnů vychutnávali úžasné 
tréninky v  ledové vodě. Byly sice vykoupeny 
neustálým vysekáváním díry v  ledu, ale nic 
krásnějšího než koupel mezi ledovými krami zalitou 
sluncem si zřejmě otužilec nedovede představit. Ale 
nic naplat, i  když možná ještě nějaký lehký mrazík 
dorazí, tak se  otužilecká sezona pomalu a  jistě 
přesouvá do  své poslední čtvrtiny. To bývá zpravidla 
doba tzv. sklízení plodů, kdy otužilci zvyklí máčet svá 
těla v  ledové vodě (4  °C a  méně) trénují ve  vodě 

o  několik stupňů teplejší a  přijde jim to úplně 
v pohodě.  

OTUŽILECKÉ AKCE  
Všechny naše mimotréninkové aktivity v  poslední 
době směřovaly výhradně k  přípravě na  Chlumecký 
masopust, který od našeho „nultého“ ročníku v  roce 
2022 nabírá neustále na  síle. Více v  samostatném 
článku.  

Zachovejme si vždy chladnou hlavu.  

Za Eskimo Josef Ulrich 

ESKIMO CHLUMEC OTUŽILCI
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V  sobotu 10.  února proběhl již druhý (oficiální) 
Chlumecký masopust. Po  loňské zkušenosti již nikdo 
nepochyboval, že je o  akci tohoto typu zájem, 
nicméně realita předčila očekávání. S  rekordní účastí 
cca 1500 osob v  Loretě včetně 200  masek a  našeho 
skvělého chlumeckého dechového orchestru ZUŠ 
se  tak stal zatím největší kulturní akcí letošního roku 
a budeme na něj ještě asi dlouho vzpomínat. Zřejmě 
největším partnerem pro letošní ročník bylo samo 
nebe, konkrétně svatý Medard – zastánce proti dešti. 
Tento schopný nebeský úředník (řečeno dnešní 
terminologií) nám výhradně pro dobu konání 
masopustu zajistil krásné slunečné počasí mezi jinak 
deštivými dny. Moc děkujeme a budeme se snažit si to 
nerozházet i pro další ročníky. Na kladné vyřízení naší 
žádosti o pěkné počasí mohlo mít vliv i to, že jsme při 
tom nemysleli jen na sebe, ale hlavně na ostatní.  

Ten den bylo od  ranních hodin na  parkovišti před 
koupalištěm na  toto období nezvykle rušno. Scházely 
se zde desítky masek, dechový orchestr ZUŠ i spousta 
diváků. K dispozici všem zde bylo bohaté občerstvení 
od  otužileckého klubu Eskimo. Na  desátou hodinu 
se  průvod čítající již několik stovek účastníků vydal 
za  hudebního doprovodu orchestru směrem 
k  náměstí. Zde u  Železářství Mareš proběhla další 
občerstvovací zastávka, kterou zajistily Country baby. 
Následně jsme vyrazili před chrám svaté Voršily, kde 
na  nás již čekal starosta města Vladan Kárník. 
Na  žádost přednesenou Laufrem (vedoucím průvodu) 
nám, s  mírným apelem na  slušné chování, udělil 
požehnání k  masopustnímu veselí a  předal klíč 
od města společně s čuníkem.  

Průvod masek, který neustále bobtnal, následně 
s  veselou písní vyrazil ke  své poslední občerstvovací 
zastávce, kterou zajistila Trafika a  Víno Poskočilovi. 
Trasa průvodu lemovaná davy diváků nás kolem 
jedenácté dovedla do  cíle naší cesty – Městského 
muzea Loreta. Zde trvalo dlouhé minuty, než všichni 
vešli na  nádvoří, které se  zaplnilo včetně ambitů. 
Po  přivítání průvodu byly přivezenému pašíkovi 
sečteny naše hříchy a předvedena zabijačka. K úlevě 
mnohých citlivějších jedinců bylo prase, byť vypadalo 

zcela věrohodně, pouze látkové. To však nebránilo 
tomu, aby mistr řezník provedl také ukázku výroby 
zabijačkové polévky a  jitrnic z  pravého „materiálu“. 
Poté již následovala volná zábava s  kapelou 
Srubovanka a  občerstvením. Bylo vydáno okolo 250 
porcí zabijačkového guláše z polní kuchyně, speciálně 
připraveného od  trojnásobných vítězů Chlumeckého 
kotlíku pro masky a  orchestr. Tento byl zdarma jako 
poděkování za  vynaložené úsilí, přičemž suroviny 
na  výrobu věnovala firma Bidfood a město. Mnozí si 
také pochutnali na  chlumecké masopustní klobáse 
z  naší pojízdné udírny, která zároveň plnila funkci 
atrakce.  

Akci pořádalo město Chlumec nad Cidlinou společně 
s  otužileckým klubem Eskimo. Město si mimo jiné 
zaslouží poděkování za  zajištění dočasné uzávěry 
náměstí, která vzhledem k  výše uvedenému výrazně 
přispěla k  hladkému průběhu průvodu a  zejména 
k  bezpečnosti jeho účastníků. Kromě nebeských 
patronů se  na akci také podílela SŠTŘ Nový Bydžov, 
ZUŠ Chlumec nad Cidlinou (dechový orchestr pod 
vedením pana ředitele Jana Svobody a výtvarný obor 
paní Viery Chrtkové), Městské muzeum Loreta v  čele 
s paní Helenou Krátkou, Country baby, Trafika a Víno 
Poskočilovi, Roman Beneš a  mnozí další. Velké 
poděkováním patří rovněž desítkám „Eskimáků“, kteří 
se podíleli na přípravě a průběhu masopustu, někteří 
i  mnoho dní předem a  to dlouho do  noci nebo 
za  velmi nepříznivých povětrnostních podmínek. 
Pokud bychom měli děkovat všem, byl by to téměř 
nekonečný seznam, protože zejména pro masky 
začínal masopust již dlouho dopředu, mnohdy přišly 
i  celé rodiny v  originálních a  nádherných maskách, 
které si samy vyráběly. Díky patří zkrátka všem, kteří 
dorazili, že jste do  toho dali nejen práci a  čas, ale 
hlavně také porci nadšení a dobré nálady, která slitá 
v  jeden velký dav vytvořila neopakovatelný zážitek, 
který se, jak doufáme, bude ještě opakovat. :)  

Masopust má svůj čas. Lze ho pořádat den po Třech 
králích až do  úterý před Popeleční středou. Nejvíce 
preferovaná bývá poslední sobota před Popeleční 
středou. Není tedy divu, že probíhá v  tento den 

CHLUMECKÝ MASOPUST - VYHLÁŠENÁ AKCE 
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masopustní veselí i na mnoha jiných místech v okolí. 
Občas, zřejmě z nedostatku volných termínů a někdy 
i  z nevědomosti, lze potkat maškary i  v období 
postním, ale to už postrádá hlubší smysl. Naším cílem 
je hlavně propojení lidí a  spolků, abychom všichni 
dohromady vytvořili příjemnou, jedinečnou a  přá-

telskou atmosféru a  společně se  pobavili. Věříme, že 
se nám to podařilo.  

S radostí a úctou, s pokorou a vděčností. 

Josef Ulrich
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V  sobotu 20.  ledna 2024 vyrazili naši závodníci 
na  první letošní závod zimního halového kvarteta 
do Kostelce nad Černými lesy. Do soutěže jsme vyslali 
dvě čtyřky mladších žáků, jednu čtveřici starších žáků 
a jednu čtveřici startující v kategorii nejstarších žáků.  

První čtyřka mladších žáků složená ze  zkuše-
nějších závodnic a závodníků zaběhla moc pěkný čas 
58,74  s  a ze  závodů si přivezla bronzové medaile. 
Pochválit musíme ale i  druhou naši čtveřici, která 
obsadila celkové desáté místo z  dvaceti startujících 
týmů v kategorii mladších žáků.  

V kategorii starších žáků se podařilo naší čtveřici 
obsadit s  časem 58,96  s  celkové osmé místo ze 

14  startujících týmů. Nejlépe se  závody vydařily 
čtveřici startující v kategorii nejstarších žáků. S časem 
49,89  s obsadili naši nejstarší závodníci skvělé druhé 
místo a přivezli si stříbrné medaile.  

Zimní halové kvarteto Přibyslav  

Dne 3. února 2024 nastoupili už jen naši nejstarší 
žáci do  dalšího závodu ligy Zimního halového 
kvarteta, který se konal v Přibyslavi. Konkurence byla 
opravdu veliká a  navíc nás při rozběhu potkalo 
zranění, které si vyžádalo změnu v  sestavě. Kryštof, 
náš specialista na kladinu, musel nastoupit na rovném 
úseku s hadicemi a s kladinou se musela poprat Áďa, 
i když počítala se zapojováním hadic.😊  Naštěstí jsou 
naše závodnice a  závodníci schopní improvizace a  i 
s touto úpravou na poslední chvíli dokázali zaběhnout 
čas 53,29  s. V  konkurenci 24  týmů obsadila naše 
čtveřice celkové třinácté místo.  

 

Gratulujeme všem závodnicím a  závodníkům 
a  přejeme mnoho úspěchů v  nadcházejících 
individuálních halových závodech v  běhu na  šedesát 
metrů s překážkami. 

Martina Svatoňová

Zimní halové kvarteto Kostelec nad Černými lesy

První čtyřka mladší žáci

Druhá čtyřka mladší žáci
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DDM se  již několik let podílí na  pořádání 
přátelských badmintonových turnajů pro děti 
ze sportovních kroužků okolních domů dětí a mládeže. 
V letošním roce se turnajů vedle našeho chlumeckého 
DDM účastní také DDM Smiřice, Hradec Králové, 
Kostelec nad Orlicí, Jaroměř a  Česká Skalice. Děti 
z  kroužků tak mají výbornou možnost účastnit 
se  všech vzájemných turnajů, poměřit si své 
dovednosti s jinými a hlavně si zahrát se zcela novými 
soupeři.  

První turnaj uspořádal DDM Smiřice, kterého 
se  zúčastnilo 9 dětí z  chlumeckého badmintonového 
kroužku. Chlumecký DDM uspořádal v  pořadí druhý 
turnaj letošního školního roku, a  to o  pololetních 
prázdninách 2.  února 2024 ve  Slavíčkově hale. 
Zúčastnilo se rekordních 46 dětí ve věku od 8 do 18 let, 
z  toho 14 dětí z  Chlumce. Rozdělení do  kategorií 
nebylo kvůli věkové různorodosti jednoduché 
zorganizovat, ale díky zkušenostem vedoucích jsme 
i  toto zvládli velmi dobře. Turnaj proběhl v přátelské 
atmosféře a děti si tak užily prázdniny sportovně a v 

kruhu svých kamarádů, někteří se  již těší na  další 
setkání s  kamarády z  ostatních kroužků DDM při 
dalších turnajích.  

Ráda bych vyzdvihla úspěšné členy našeho 
kroužku, kteří se umístili na prvních místech ve svých 
kategoriích. Jsou to Rozálie Jiránková, Adam Švejdar, 
Adéla Volejníková, Lucie Kopánková, Jiří Smíšovský 
a  absolvent kroužku Ivan Kříž. Děkuji nejen všem 
dětem, které se  zúčastnily, ale především jejich 
vedoucím, Nadě Křížové a Vladimíru Kopánkovi, kteří 
se dětem obětavě věnují během tréninků po  celý rok 
a doprovázejí je také na zmíněné turnaje. Poděkování 
patří ale také Lucii Panchartkové z chlumeckého DDM, 
která pečlivě a  s přehledem celý turnaj zapisovala 
a vytrvale a pečlivě hlídala body, skóre a umístění.  

Děti obdržely za  své výkony krásné medaile, 
diplomy a  drobné odměny. Společně se  tedy těšíme 
na  další turnaj, který se  uskuteční o  velikonočních 
prázdninách v Hradci Králové.  

Jitka Koulová  
ředitelka DDM

POLOLETNÍ PRÁZDNINY S BADMINTONEM
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O  víkendu 20.  a 21.  ledna jsme se  zúčastnili 
kvalitně obsazeného turnaje Velká cena České 
Třebové. Soutěže se  zúčastnilo skoro 800 dětí ze  sta 
oddílů ČR, Slovenska, Rakouska a  Ukrajiny. Z  našich 
třinácti statečných si medaile odvezla Ruby Pivná, 
která vybojovala druhé místo. Jedna prohra a  tři 
vítězství stačily na  třetí místo Denise Černohorské 
a  Radanu Koliášovi. Většina našich dětí startovala 
v nových věkových kategoriích, a  tak soutěž byla pro 
každého asi nejnáročnější v jejich sportovní kariéře.  

Dne 3.  února 2024 jsme se  zúčastnili tradiční 
soutěže Polabská liga v  Kolíně. V  této pětikolové 
soutěži jsme se  minulý rok umístili jako klub 
na konečném 3. místě a doufáme, že i v roce letošním 
se  nám na  tento úspěch podaří navázat. Soutěž byla 
náročnější, účastnilo se  jí přes 340 závodníků. 
Z našeho oddílu nás reprezentovalo 17 dětí.  
Na medailové umístění dosáhli:  
V kategorii U12:  
1. místo: Radan Koliáš, Ruby Pivná  
2. místo: Martin Boudyš  
3. místo: Josefína Hnízdilová  

V kategorii U14:  
1. místo: Denisa Černohorská  
3. místo: Žofie Krejčí, Patrik Cudlín a Martin Brzák  

V kategorii U16:  
3. místo: Vladimír Rez  

Všem závodníkům děkujeme za  reprezentaci našeho 
oddílu a  doufáme, že se  zúčastní v  hojném počtu 
i  dalších kol Polabské ligy, kde se  jim může povést 
dosáhnout i lepšího osobního a celkového umístění.  

Černohorský Petr  
vedoucí JK DDM 

JUDO
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Minulý rok jsme jezdili v rámci seriálu o Santinim 
prohlédnout si jeho stavby, dnes významné památky 
barokní gotiky, a  letos budeme navštěvovat místa 
spjatá s  Janem Žižkou, od  jehož úmrtí letos uplyne 
600  let (11.  října 1424). Pořadatelé ho nazvali Žižkův 
štít. Snad není třeba připomínat, že se  jedná 
o  největšího vojevůdce české historie, který nikdy 
nezažil porážku na bitevním poli. Proslavil se použitím 
vozové hradby, v  době husitské dokonalé obranné 
techniky. Bohužel není historiky jednoznačně 
přijímán, jelikož se  jedná o  jednu z  nejkontro-
verznějších postav českých dějin.  

V  sobotu 3.  února jsme vyjeli do  Prahy. Z  Libně 
jsme se  vlakem přesunuli na  start pochodu a  to 
železniční zastávku v  Kyjích. Trasou vedoucí 
na  národní památník na  Vítkově jsme byli příjemně 
pře k va p e n i , n e b o ť j s m e š l i vě tš i nu té měř 
desetikilometrové trasy Prahou „zelenou“. Nejdříve 
přírodním parkem Smetanka podél Rokytky na  vrch 
Třešňovka. Tento park byl obnoven v  roce 2015, kdy 
zde byly vysázeny přes čtyři stovky vysokokmenů 
třešní doplněných jabloněmi a  hrušněmi. Jedná 
se  především o  takzvané „staré odrůdy“, které jsou 
velice odolné, nebývají poškozovány mrazem 
a  snadněji se  přizpůsobí zhoršeným podmínkám. 
Zajímavostí je, že se  zde tráva neseče, ale pravidelně 
vypásává smíšeným stádem koz a ovcí.  

Pod vrchem jsme přeběhli silnici a  pokračovali 
podél zahrádkářské kolonie Na  Balkáně přes les 
Krejcárek, který s  Vítkovem spojuje lávka pro pěší. 
Dálnicí po  vítkovském hřebenu jsme došli k  památ-
níku. Jeho součástí je největší bronzová jezdecká socha 
ve  střední Evropě, Jana Žižky z Trocnova. Husité zde 
pod jeho vedením 14.  července 1420 porazili křižácké 
vojsko. Už tehdy se kopec jmenoval Vítkov po majiteli 
vinice.  

Předlohou sochy se  stala skica sochaře Bohumila 
Kafky, který krátce po  dokončení sádrového modelu 
v listopadu 1941 zemřel. Socha byla odlita po 2. světové 
válce a  odhalena na  den výročí bitvy 14.  července 
1950.  

Z  vrchu jsme sešli k  Armádnímu muzeu Žižkov. 
Po  čtyřleté kompletní rekonstrukci muzea (pro 
veřejnost otevřeného 28.  října 2022) byla vytvořena 
nová expozice na  třikrát větší ploše než předchozí. 

Nové expozice vás provedou dějinami od 6.  do 
21. století. Dělí se na sedm základních částí.  

První je věnována období od  počátků osídlení 
našeho území Slovany po  rok 1740. Můžete si 
prohlédnout scénu před bitvou u Kresčaku, kde v roce 
1346 padl český král Jan Lucemburský, připomenout si 
husitské války (potěžkat v  ruce zbraně) a  období 
třicetileté války (1618–1648).  

Druhé expozici, období od roku 1740 do roku 1914 
vládnou napoleonské války. Velký prostor je věnovaný 
prusko-rakouské válce z  roku 1866 nedaleko Hradce 
Králové, známé jako bitva u  Sadové či na  Chlumu. 
V  této expozici si můžete prohlédnout vzácné 
exponáty ručních palných zbraní od 16. století do roku 
1914.  

Třetí a  čtvrtá expozice je věnována období první 
světové války až po vznik Československa v roce 1918. 
Za prohlédnutí stojí nejen válečný frontový zákop, ale 
i námořní torpédo.  

Pátá expozice vás seznámí s  meziválečným 
obdobím mezi roky 1918–1938, dobou tvorby demo-
kratického státu. Uvidíte spoustu osobních věcí čelních 
představitelů samostatné Československé republiky, 
Edvarda Beneše, generála Aloise Eliáše či Rudolfa 
Medka. Toto období ukončuje vyobrazení mobilizace 
roku 1938.  

Předposlední expozice je věnována 2.  světové 
válce a  komunistickému puči v  roce 1948. Tato 
expozice ukazuje např. boje druhé světové války 
na všech frontách, kterých se zúčastnili českoslovenští 
vojáci. Prohlédnete si zbraně, stejnokroje, spoustu 
fotografií. Dozvíte se  další informace o  odboji 
v  protektorátu, o  atentátu na  Reinharda Heydricha, 
o obětech holocaustu, o pražském povstání.  

Poslední expozice je věnována období komunismu 
z  let 1948–1989 i  současnosti. Dozvíte se  o  lidově-
demokratické armádě Československa, od  roku 
1955  součásti Varšavské smlouvy. Prohlédnete si 
maketu pohraniční oblasti z  té doby, na obrázcích si 
připomenete tehdejší komunistické vůdce. Na  závěr 
se dozvíte o vývoji vojenských složek České republiky 
po roce 1993.  

Armádní muzeum Žižkov je velice pěkné, ale 
na jeho návštěvu si určitě vyhraďte dostatek času. 

Zdrávi došli!  

ÚNOROVÝ VÝLET KČT – ŽIŽKŮV ŠTÍT
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Zdroj:  
h t t p s : / / c s . w i k i p e d i a . o r g / w i k i /
N%C3%A1rodn%C3%AD_pam%C3%A1tn%C3%ADk_na_
V%C3%ADtkov%C4%9B  
https://www.kudyznudy.cz/aktivity/armadni-muzeum-
zizkov 

KČT 
odbor Chlumec nad Cidlinou 

Hlava koně Jana 
Žižky z Trocnova  
z památníku  
na Vítkově.

Lékárenský vůz rakouské armády  
počátek 19. století. (Armádní muzeu Žižkov)

Vojenská rádiová ústředna (září 1939) - Armádní muzeum. 

Vyčkávání před bitvou u Kresčaku  
roku 1346. (Armádní muzeum Žižkov)

Sobotní ráno 17. února nás na výlet moc nelákalo. 
Zataženo, mlhavo, občas deštivo. Jsme turisté, počasí 
se  nelekneme. Vyrazili jsme rychlíkem do  Hradce 
Králové v  nečekaně hojném počtu. Zde jsme 
přestoupili na  spěšný vlak do  Žamberku, brány 
Orlických hor. Rozkládá se  v  údolí Divoké Orlice 
i  na  okolních svazích. Naším cílem bylo projít tzv. 
výletní okruh městem.  

Žamberk je poprvé zmíněn v  listině z  roku 1332 
zbraslavským opatem. Nové hrady a  osady byly 
zakládány ve  východních Čechách za  vlády králů 
Přemysla Otakara I., Václava I. a Přemysla Otakara II. 
V  té době vznikl dle předpokladu patrně i  Žamberk, 
v  té době s  pojmenováním v  němčině. Počeštěný 
název Žamberk se  objevuje v  listinách až koncem 
14. století vlivem okolního slovanského obyvatelstva.  

Město bylo rozdělené na  dvě poloviny, litickou 
a  žampašskou a  bylo sužováno v 16.  a 17.  století 
různými nemocemi a požáry.  

Roku 1575 Mikuláš z Bubna obě poloviny Žamberka 
spojil a  začal stavět zámek. Majitelé z  rodu Bubnů 
žamberské panství vlastnili až do  roku 1809. Městu 
během té doby byla udělována různá práva 
a  privilegia. Nešťastným obdobím, jako pro spoustu 
měst v  Čechách, bylo pro Žamberk období třicetileté 
války. Téměř polovina domů byla požárem zničena 
a vyhořel i žamberský zámek. O jeho obnovu a barokní 
přestavbu se zasloužil František Adam z Bubna a Litic, 
který nechal upravit i zahradu v okolí zámku. Bohužel 
další členové rodu o  zámek příliš nepečovali a  ten 
začal chátrat. Zámek nechal rokokově upravit až nový 
majitel žamberského panství hrabě Weriand Alfred 

ÚNOROVÝ VÝLET KČT – ŽAMBERK
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Windischgrätz, který ho koupil v  roce 1809, ale už 
roku 1815 jej prodal rodu Parishů.  

K  největším průmyslovým podnikům vzniklým 
ve  městě v 19.  a 20.  století patřila továrna na  sukna 
Vonwiller a  spol., textilní továrna Žid a  spol. 
a velkostatek Parishů se zámeckým pivovarem.  

Naše první kroky zamířily jako vždy do  informač-
ního centra. Cestou jsme míjeli dominantu města, 
kostel sv. Václava. Z  informačního centra jsme 
se vydali na zámek. V současné době zde sídlí střední 
škola. Pro účely školství rod Parishů zámek prodal 
Pardubickému kraji.  

Měli jsme jedinečnou možnost si prohlédnout 
kapli Nanebevzetí Panny Marie, která zůstala v soukro-
mém vlastnictví rodu Parishů spolu s  anglickým 
parkem. Kaple je bohatě zdobená štukovou akantovou 
dekorací, která byla oblíbená v období baroka a tento 
styl je patrný z celého vybavení kaple.  

Prošli jsme se  anglickým parkem u  zámku, kde 
se  nachází hranolová věž (bývalá obranná a  také 
vodárenská) nedaleko malého bazénku zdobeného 
sochou a  samostatně stojícími originálními mramo-
rovými slunečními hodinami z doby po roce 1815.  

Po skvělém obědě v  Panském domě jsme šli 
na plánovaný výletní okruh městem. První zastávkou 
se  pro nás stal rodný dům vynálezce bleskosvodu 
Prokopa Diviše (vlastním jménem Václav Divíšek), 

kněze, filozofa a  vědce. Maketa původního blesko-
svodu je postavena hned vedle roubeného stavení 
se  šindelovou střechou. Prokop Diviš neprováděl 
pouze experimenty s  elektřinou. Postavil několik 
vodovodů a  také se  zabýval konstrukcí hudebních 
nástrojů. Byl i jedním z prvních experimentátorů, kteří 
využívali vlivu elektřiny na  živý organismus k  léčeb-
ným účelům.  

Přes plot jsme si prohlédli židovský hřbitov 
a  vystoupali k  Tyršově rozhledně zvané Rozálka či 
Rozárka. Ta byla postavena podle návrhu architekta 
Theodora Petříka. Při příležitosti státního svátku 
28. října 1932 byla slavnostně otevřena.  

Ačkoliv jsme během dne chvilkami i zmokli, domů 
jsme se vrátili v dobré náladě. 

Zdrávi došli!  
KČT 

odbor Chlumec nad Cidlinou  

Zdroj: 
h t t p s : / / w w w . z a m b e r k . c z /
pamatky%2Da%2Dzajimavosti/ms-10767/p1=10767  
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%BDamberk  
https://www.zamberk.cz/zamek/d-10562

Hranolová věž, bazének se sochou  
a mramorové sluneční hodiny  
ze zámeckého parku v Žamberku.

Kaple Nanebevzetí Panny Marie u 
zámku v Žamberku v soukromém 
vlastnictví rodu Parishů. Tyršova rozhledna v Žamberku.
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Akordeonové oddělení ZUŠ bylo v  loňském roce 
velmi aktivní. Kromě interních třídních koncertů 
a vystoupení na různých akcích pořádaných ZUŠ nebo 
městem Chlumec n. C. se  někteří žáci zúčastnili 
i významných soutěží.  

V březnu 2023 se čtyři mladí nadějní akordeonisté 
(Tereza Šimáková v 0.  soutěžní kategorii, Barbora 
Hubáčková v 1.  kategorii, Vítek Modráček ve 
3.  kategorii, Ivan Kříž v 7.  kategorii) zúčastnili 
krajského kola Národní soutěže základních 
uměleckých škol, jehož pořadatelem byla ZUŠ 
Náchod. Všichni naši účastníci zde získali 1.  cenu 
s postupem do ústředního kola a někteří dokonce 
navíc zvláštní ocenění poroty (Terezka za  „citlivou 
interpretaci skladeb“, Barunka za  „muzikální projev“ 
a Vítek za „umělecký projev“ a též cenu „absolutního 
vítěze soutěže“). Zvláštní cenu poroty zde získala též 
paní učitelka Mgr. Eva Kolaříková, dipl. um., kterou 
porota ocenila za  vynikající přípravu žáků. V  květnu 
2023  se pak konalo ústřední kolo této soutěže, a  to 
v krásných prostorách Muzea v Chrudimi. I zde všichni 
čtyři žáci zabodovali a odvezli si tato ocenění: Tereza 
Šimáková 2.  cenu, Barbora Hubáčková 1.  cenu 
a  zároveň nejvyšší bodové hodnocení v kategorii, 
Vítek Modráček 3. cenu a Ivan Kříž 2. cenu.  

Též na  začátku nového školního roku si 
akordeonová třída připsala na  své konto další skvělé 
úspěchy. V rámci festivalu „Mezinárodní akordeonové 
dny“, který se konal na Pražské konzervatoři na konci 
října 2023, si tři z výše zmíněných mladých muzikantů 
vyzkoušeli poměřit své hráčské dovednosti v  mezi-
národní konkurenci. Podmínky v  takovýchto soutěž-
ních kláních jsou vždy poněkud přísnější, zejména 
pokud jde o věkové rozmezí v jednotlivých soutěžních 
kategoriích. Není tedy výjimkou, že se  v  jedné 
kategorii sejdou současně např. děti deseti, jedenácti 
a dvanáctileté. Naši žáci v daném ročníku soutěže byli 
poněkud znevýhodněni, jelikož každý z  nich patřil 
ve  své kategorii mezi nejmladší. Přesto dosáhli 
výborných výsledků a  se  ctí obstáli ve  veliké 
konkurenci. Barbora Hubáčková v 1.  kategorii byla 
oceněna ve  zlatém pásmu (řada 1.  cen podle 
bodového hodnocení), Tereza Šimáková a  Vítek 
Modráček získali stříbrné pásmo (řada 2.  cen dle 

bodování). Myslím, že za  všechny rodiče zde mohu 
vyjádřit velkou radost z  výše zmíněných úspěchů 
a  akordeonové třídě popřát mnoho dalších krásných 
muzikantských zážitků. Paní učitelce Evě Kolaříkové 
bych pak ráda poděkovala za  její podporu v  rozvoji 
talentovaných žáků, trpělivost a  kvalitní pedagogické 
vedení. 

Jitka Modráčková a spol.

OHLÉDNUTÍ ZA ÚSPĚCHY AKORDEONOVÉHO 
ODDĚLENÍ ZUŠ V UPLYNULÉM ROCE 2023
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Určitě si vzpomenete alespoň 
na  začátek Romance o  Karlu IV. 
od  Jana Nerudy: „Král Karel 
s  Buškem z  Vilhartic teď zasedli si 
k  dubovému stolu – ti dva už pili 
mnohou číši spolu a zapěli si z plných 
plic.“…  
Už jistě víte, co nalil králův páže 

do  zlatých číší. A  víno, které 
se zprvu zdálo králi trpké, mu začalo chutnat. Konec 
balady mluví za  vše: „…a  přitiskneš svůj k  němu ret 
a neodtrhneš více!“  
O  lahodném moku -vínu- toho bylo napsáno už 
mnoho. My se  chceme vydat po  stopách pěstování 
vinné révy u  nás na  Chlumecku. Informací už 
se  bohužel mnoho nedochovalo, ale když projedete 
ulicí „Na  Vinici“ nebo místem, kde dříve stála 
chlumecká vinopalna, napadne vás, že mezi vínem 
a Chlumcem nějaká spojitost být musí.  
Protože se  nejprve zabýváme historií, pokusíme 
se  stručně uvést, jak to s  pěstováním vinné révy 
v Čechách vlastně začalo.  
Pěstování vinné révy na  území Čech je spojováno 
s  Římany, kteří zde od 3.  století zakládali vinice 
a  místní obyvatele seznamovali s  pěstováním vinné 
révy a  výrobou vína. Důkazem jsou archeologické 
nálezy vinařských nožů.  
Rok 892 je udáván jako počátek pěstování vinné révy 
v  okolí dnešního Mělníka. Zasloužili se  o  to kníže 
Bořivoj a  jeho žena Ludmila výsadbou prvních vinic 
v Čechách na konkrétním místě.  
Postupně se začalo vinařství rozvíjet hlavně na knížecí 
a církevní půdě a ve 13. století se na území Čech začala 
utvářet největší vinařská střediska. Král Karel IV. se stal 
v  našich zemích zakladatelem českého vinařství 
a ukázka z balady v úvodu tohoto článku proto není 
náhodná. Karel IV. dovážel do  Čech z  Burgundska 
vinnou révu, sám vybíral místa pro zakládání vinic 
a  osvobodil vinaře od  placení daní. 14.  století je 
považováno za počátek největšího rozmachu pěstování 
vinné révy u nás. Karel IV. do něho vnáší pevný řád 
a  vinohrady byly zakládány na  všech vhodných 
místech země. Podle „Práva viničného“ mohl být 
potrestán každý, kdo nějakým způsobem poškodil 
vinnou révu. Třicetiletá válka pěstování vinné révy 
nepřála. Vinice byly zpustošeny a  znovu se  již 

neobnovovaly. Rozvoj 
pivovarnictví nebo révo-
kaz byly pro vinaře další 
velkou ranou a  pěstování 
vinné révy pomalu upa-
dalo. Až teprve koncem 
20.  století se  pěstování 
vinné révy znovu obno-
vuje.  
Patronem vinařů je svatý 
Urban a  svatý Václav, 
o  kterém se  říká, že byl 
jeden z  prvních vinařů 
u nás. 

Věrohodné zprávy o  počátcích zakládání vinic 
na  Chlumecku nejsou. K  nejstarším vinicím ale 
b e z e s p o r u p a t ř í n á v r š í u  Ž i ž e l i c z v a n é 
„Na  Vinici“ („Na  Presu“). K  rozšíření vinic přispělo 
nařízení císaře Karla IV. z  roku 1358, aby se  všude 
po  Čechách na  příhodných místech zakládaly vinice. 
Proto se  někdejší držitelé chlumeckého panství 
(Šternberkové) ve 14.  století rozhodli na  svazích pod 
pražskou silnicí vinice založit. Dnes toto místo dokládá 
už jen název ulice „Na  Vinici“. Další vinice vznikaly 
na  svazích od  bývalé nemocnice, kolem kapličky až 
k Olešnici.  
V nejstarší městské knize města Chlumec se dočteme 
o  vinicích už v  zápisech z  roku 1531. V  roce 
1538  se usnáší obec Chlumecká, že vrch nad městem 
zvaný „Vysoká obec“ bude rozdělen na  vinice. 
Jednotlivé vinice byly odděleny zdmi a bylo zakázáno 
navštěvovat vinici cizí. Pokud byl někdo přesto 
přistižen, byl předveden před soud a dán do šatlavy.  
Obdobím největšího rozkvětu chlumeckého vinařství 
je doba mezi lety 1540 až 1620, kdy byl Chlumec 
městem královské komory. Městské knihy uvádějí 
v této době na 50 zápisů o prodeji, koupi nebo směně 
vinic. Vinohrady vlastnili drobní měšťané, řemeslníci 
a panští úředníci. V roce 1553 rozhodli páni radní, aby 
byl rozparcelován vrch na  dnešním Františku, kde 
vzniklo 9 vinic. V roce 1566 byly nově vysázeny vinice 
u Radovesnic.  

KTERAK KDYSI CHLUMEC K VÍNU PŘIŠEL?

Sv. Urban, patron vinařů
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Úroda z vinohradů se prodávala buď v hroznech, nebo 
jako nápoj vyrobený kvašením nebo pálením. O oblibě 
chlumeckého vína svědčí údaj, že v  roce 1586  se 
v  Chlumci nacházelo 14 vinných šenků. Nejvíce 
navštěvovanou vinárnu vlastnila Lidmila Králové 
dvorská. Ale své hosty měla i  Barbora, Zámečnice, 
Žilková, Vystrčilka nebo Cudná. Město vlastnilo lis 
na víno, který se dal zapůjčit za nájemné. Víno se dalo 
svobodně zpeněžit nebo šenkovat ve  městě i  jeho 
okolí. Pěstování a prodej vína tvořilo vedle řemeslné 
výroby a  obchodu základ městského hospodářství. 
Příjem z  vinného šenku znamenal pro město bohatý 
zdroj financí. Cenu vinic neurčovala výměra, ale jejich 
výnos. 

Třicetiletá válka ale přinesla městu úplnou zkázu. 
Chlumecký urbář z  roku 1692 podává ucelený obraz 
o  zániku někdejší slávy místních vinohradů. Vinice 
jsou zarostlé, částečně rozorány a  přeměněny 
na ornou půdu. Z Tereziánského katastru z  roku 1713 
zjišťujeme, že posledním majitelem vinice byl 
poštmistr Pavel Pavikovský. V roce 1718 už byla vinice 
zaniklá. Kvůli výstavbě nového zámku byly vykoupeny 
hrabětem Františkem Ferdinandem Kinským vinice 
na  „Vysoké obci“ a  jedna z  kapitol chlumeckého 
vinařství byla uzavřena. Zatímco chlumecké vinice 
zanikly, nejstarší vinice nad Žiželicemi ještě dávají 
bohaté hrozny vinné révy.  
Po roce 1848 se uvádělo, že se na Chlumecku nachází 
už jen asi 1,5 ha vinic. Postupně pěstování vinné révy 
zaniká a  třeba se  jednou najde někdo, kdo slávu 
chlumeckých vinařů opět oživí! 

Budova, která také připomíná, že se  na Chlumecku 
víno pěstovalo, je vinopalna (č.p. 3/I). Mnozí z vás si 
ještě vzpomenete, kde tato stavba stála. Patřila 
k budovám Starého hradu. Na plánku Karla Kuči jsme 
ji označili červeným kolečkem. 

Úplně nejdříve se zde pálily destiláty z vína. Po zániku 
vinohradů už vinopalna přestala sloužit původnímu 
účelu a  v budově byly zřízeny byty. Bydleli zde 
pracovníci chlumeckého velkostatku. Do  roku 1899 
využívali budovu Židé, v  roce 1925 získalo tuto 
panskou budovu město jako prostor pro byty. Ve 
30.  letech minulého století zde našli ubytování 
řemeslníci a  státní zaměstnanci. Poslední zbytky 
budovy bývalé vinopalny musely ustoupit koncem 
20.  století novostavbě 
hasičské zbrojnice. 

Repliky vinných pohárů

Půdorys vinopalny

Z b y t k y pův o d n í c h b y tů 
v bývalé vinopalně
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Pokud se v české zemi dařilo vinohradům a  ty dávaly 
bohatou úrodu, ze které se připravovalo skvělé víno, 
dařilo se i jejím lidem.  
Loučíme se příslovím, že PŘI VÍNĚ MAJÍ K SOBĚ LIDÉ 
NEJBLÍŽE a přejeme si, aby to nebylo jen při tom víně! 
Tak páže, nalej vína – dolej výš! 

Zdroje:  
Státní okresní archiv Hradec Králové : Josef Hartman, 
Vinařství na Chlumecku  
J. Francek, J. Hartman, Chlumec nad Cidlinou  

Karel Kuča, Chlumecko, Novobydžovsko – Historie 
a architektonické památky Pocidliní 1  
Petr Doležal, Lexikon českého vinařství 
www.olesnice-nad-cidlinou.cz  
www.kppardubicka.cz 

Chtěli bychom poděkovat paní Heleně Krátké a  Lence 
Leiblové z Lorety za poskytnutí fotografií a  Janě Tiché 
a  Janě Midlochové z  knihovny za  spolupráci při 
vyhledání některých dokumentů! 

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

S manželem jsme velcí příznivci kultury, a  proto 
navštěvujeme, pokud je to v  našich časových 
možnostech, tyto akce velmi rádi, a to nejen v našem 
městě, ale vlastně téměř po celé ČR. Ale protože jsme 
oba chlumečtí rodáci a patrioti, kultura v našem městě 
nás samozřejmě zajímá na prvním místě.  

Pravidelně, rok co rok, si přijdeme poslechnout 
i koncerty Dechového orchestru ZUŠ v našem městě. 
A  na  ten novoroční v  Klicperově domě se  těšíme 
obzvlášť. Hektická předvánoční doba, kdy člověk neví, 
kam dřív skočit, je pryč a  teď je teprve ten pravý klid 
a pohoda zajít na koncert a patřičně si ho vychutnat.  

Vždy víme, že jdeme na kvalitu, ale letos jsme byli 
opravdu nadšeni. Skvěle odvedená profesionální práce 
je dokladem vysoké úrovně nejen vyučujících, ale 
samozřejmě i  jejich svěřenců. A  protože celý život 
pracuji s  dětmi a  mládeží, vím, o  čem mluvím. Je 
strašně těžké mladou generaci pro něco nadchnout 
a  vidím, že v  naší ZUŠ se  to daří. Vím, že na  rozdíl 
od  základní školy sem žáci chodí dobrovolně, tedy 
předpokládejme, že rádi. Věnují se něčemu, co je baví, 
co jim jde a  co je naplňuje. Na  první pohled by to 
mohlo vypadat, že učitelé na  ZUŠ mají práci 
jednodušší. Ale sama dobře vím, že je to jen zdání. Dát 
dohromady tolik hudebníků, vybrat jim repertoár, 
který je zaujme a který zvládnou i technicky zahrát, to 
dá fušku. A  jak na  tomto koncertě prohlásil dirigent 
orchestru a  zároveň ředitel ZUŠ Honza Svoboda, 
koncert, ten už je za odměnu. Posluchači jsou nadšeni, 

ale málokdo si uvědomuje, kolik času, práce, úsilí 
i  vzájemné ochoty se  něčemu novému naučit, 
samozřejmě i vzájemné tolerance, za tím stojí. Je vidět, 
že učitelé místní ZUŠ vědí, jak na to, a je vidno i slyšno, 
že se jim to daří.  

A právě proto smekám pomyslný klobouk, děkuji 
a těším se na další skvělá vystoupení. 

Mgr. Milena Komárková

NOVOROČNÍ KONCERT DECHOVÉHO ORCHESTRU ZUŠ 
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  „Velkým darem Velikonoc je naděje,“ Basil Hume 
(anglický mnich, 1923–1999). Velikonoce jsou 
nejvýznamnějším svátkem křesťanské kultury. Týden, 
kdy si křesťané připomínají poslední dny Ježíše Krista 
na zemi, jeho smrt a následné vzkříšení, je nazván jako 
Pašijový nebo Svatý týden. Začíná Květnou nedělí, 
letos 24.  března, která se  slaví vždy první neděli 
po  prvním jarním úplňku. Květná neděle oslavuje 
Kristův triumfální vjezd do  Jeruzaléma několik dnů 
před jeho umučením. Svatý týden končí Velikonoční 
nedělí (Boží hod velikonoční), tedy vzkříšením Ježíše 
Krista. Slaví se  jeho zmrtvýchvstání a  končí dlouhý 
půst. Velikonoční neděle je oslavou nového života 
a  dnem plným dobrého jídla, letos připadne na 
31.  března. Postupně od 25.  do 30.  března je Modré 
pondělí (nesmí se  pracovat, domácnosti však čeká 
velký jarní úklid, mají se vyhodit všechny rozbité věci), 
Šedivé úterý (pokračuje úklid celého domu, šedivá 
barva představuje vymetané pavučiny, k  tradici patří 
bílení stěn), Škaredá středa (vymetají se  saze 
z komínů, domy se čistí a připravují na svátky), Zelený 
čtvrtek, Velký pátek a Bílá sobota. Na Zelený čtvrtek 
začíná večerní bohoslužbou pro křesťany hlavní část 
Velikonoc, velikonoční triduum. Křesťané si připo-
mínají Ježíšovu poslední večeři, při níž se  loučí 
s apoštoly a myje jim nohy. Poté požehnal chléb a víno 
s poselstvím, že toto je on sám, jeho tělo a krev, které 
obětuje pro ostatní. Po  večeři všichni odešli 
na  Olivetskou horu do  Getsemanské zahrady. Napl-
ňuje se zlá předtucha Ježíše, přichází Jidáš s nepřáteli 
a  Ježíš je zatčen. Na znamení smutku proto s večerní 
mší umlkají zvony, říká se, že odletěly do Říma. Velký 
pátek je pro křesťany dnem smutku, modliteb a klidu, 
právě v  tento den byl ukřižován Ježíš Kristus. Je to 
slavnostní příležitost, která nám připomíná oběť Ježíše 
za  naše hříchy. Křesťané dodržují den půstu 
a  navštěvují bohoslužby, zamýšlíme se  nad vlastním 
životem a žádáme o odpuštění. Bílá sobota připomíná 
křesťanům den, kdy Ježíš ležel v hrobě. Neslaví se mše 
svatá ani další svátosti (kromě pomazání nemocných), 
jde o  aliturgický den, kdy se  drží u  hrobu Páně 
hluboký smutek. Ten ukončuje až hlavní obřad, 
velikonoční vigilie. Začíná s koncem soboty po setmě-
ní. Během vigilie, která je oslavou vzkříšení Ježíše 
Krista, nastává zlom, světlo vítězí nad tmou a v koste-

lích se  opět rozezní varhany i  zvony, které se  sym-
bolicky vracejí z Říma.  

Velikonocím předchází půst. Velikonoční půst je 
čtyřicetidenní období, kdy se  člověk má obejít bez 
masa, ryb, vajec, mléka a  alkoholu. Do  půstu 
se  nezapočítávají neděle. Postní období začalo 
Popeleční středou, letos 14.  února. Půst může mít 
různé podoby. Klíčové je, aby si lidé našli čas 
popřemýšlet o vlastním životě. V dnešním světě jde i o 
praktické věci, půst na  sociálních sítích, ve  sledování 
nekonečných seriálů, od  nadměrného pití alkoholu 
a třeba i od urážení a napadání druhých lidí.  

K  velikonočním svátkům se  váže řada tradic 
a  zvyků. Na  Zelený čtvrtek lidé vstávali velice časně, 
omyli se  rosou, protože bránila onemocnění šíje 
a  dalším nemocem, rodina se  pomodlila. Odpoledne 
se nepracovalo. Pekly se jidáše, pokud se jedly potřené 
medem, opět měly prospívat zdraví. Na  Velký pátek 
se  věřilo v magickou sílu země, která se  v  tento den 
otvírala a  na  krátkou dobu zpřístupňovala poklady. 
Poklad označovalo světýlko nebo kvetoucí či zářící 
kapradí, otvor ve  skále, ze  kterého vycházela záře. 
Na  souš vycházeli vodníci a  proháněli se  na koních. 
Podle pověsti se na chvíli otevřela hora Blaník. Na poli 
a  v sadu se  nepracovalo, aby se  nehýbalo zemí. 
Nepralo se prádlo, protože by se namáčelo do Kristovy 
krve místo vody. O Bílé sobotě se  z ohořelých dřívek 
vytvářely křížky a nosily se do pole, aby bylo úrodné. 
Popelem z posvěceného ohně se posypaly louky. Pekly 
se mazance i velikonoční beránci, pletly se pomlázky 
z  vrbového proutí a  zdobila se  vajíčka. Na  Boží hod 
velikonoční bylo zvykem ve  východních Čechách, že 
hospodář dal kus svěceného mazance, vejce a  víno 
poli, zahradě a studni, aby byla úroda, voda a dostatek 
ovoce.  

Velikonoční pondělí (letos 1.  dubna) je v  České 
republice dnem pracovního klidu. Zatímco do Veliko-
noční neděle jsou Velikonoce především křesťanskými 
svátky oslavujícími zmrtvýchvstání Ježíše Krista, 
pondělí už má světský charakter a  je hlavně dnem 
lidových tradic. Velikonoční pomlázka patří k  našim 
nejrozšířenějším zvykům. Dříve chodili s  pomlázkou 
zejména svobodní chlapci a  muži, dívkám tak dávali 
najevo svůj zájem. Ty jim pak barvou darované pentle 
odpovídaly, zda u nich koledníci mají šanci. Červená 
znamenala, že dívka má chlapce ráda, modrá mu 

VELIKONOČNÍ SVÁTKY 2024
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dávala naději, zelená značila oblíbenost a žlutá naopak 
nezájem. Pentle vázaly dívky na  konec pomlázky. 
Za odměnu dostávali chlapci také barvená a zdobená 
vejce, malované kraslice (nejčastější barvou byla dříve 
červená jako symbol života). Během koledování 
odříkávali koledníci různé básníčky či říkanky. A stejně 
jako dnes bývaly i  dříve součástí výslužky například 
sladkosti, menší peníze, pohoštění nebo panáček 
kořalky. Někde bylo zvykem, že se  role otočily 
a  chodily i  ženy, ať už po  poledni, druhý den či jen 
na  přestupný rok. Jak je to dnes v  našem okolí? 
Dodržuje se  alespoň částečně tradice nebo už zcela 
vymizela?  

Zvyky a  tradice se odrážejí v  jednotlivých krajích 
v  jejich pojmenováních. Velice zasvěceně o  tom 
pojednává Český jazykový atlas. Třeba samotný název 
Velikonoce měl na  východě Moravy a  ve  Slezsku 
variantu veliká noc nebo velká noc. Na druhé straně 
republiky v  západních Čechách se  zase v  tomto 
významu používalo spojení červené svátky. Pomlázka 
jako výraz pro koledování na  Velikonoční pondělí 
se používá na většině území Čech, situace na Moravě 
a ve Slezsku je ale mnohem pestřejší. Z toho, že se při 
koledě šlehají děvčata spletenými proutky, vycházejí 
názvy jako mrskút, mrskačka a  šlahačka rozšířené 
ve  střední a  jižní části Moravy. Pro severní Moravu 
a  Slezsko jsou typické různé varianty, nejčastěji 
se setkáme s podobami šmigrust, šmegrust, šmekústr 
a  šmerkust. Menší území byla spjata s dalšími výrazy 
jako koleda (východně od  Hradce Králové), kolada 
(západní Podkrkonoší), dynování (Náchodsko 
a Kladsko), malovna (Telečsko), roucačka (Mikulovsko) 
nebo kyčkování (Opavsko). Výraz koupačka 
(Frenštátsko) odkazuje na  jiný zvyk na  Velikonoční 
pondělí, polévání vodou. Pro pojmenování spletených 
proutků se používají především tři hlavní výrazy: české 
pomlázka, východomoravské a  slezské tatar 
a  západomoravské žila. Jeho varianta žilka se objevo-
vala na Vysokomýtsku, na  východ od  Plzně pak žíla. 
Na malých územích v Čechách se používalo i zvláštní 
označení pamihoda (Rakovnicko) a pamihod (Poohří) 
nebo důtky (Pelhřimovsko). Ve  Slezsku se  kromě 
označení tatar objevuje i  kyčka a  karabač (karbač, 
karvač). Varianta korbáč se  používala na  východním 
okraji východomoravských nářečí a  podoba karabina 
se  výjimečně objevovala v  Čechách. Byly doloženy 
i výrazy jako hodovačka, mrskáč, prut a kocar (nářeční 
výraz pro bič).  

Proč slavit Velikonoce? Pojměme je třeba jako 
oslavu jara a  života. Vytvořme si doma společné 
velikonoční zvyky, na přípravách se může podílet celá 
rodina, výzdoba, pečení beránka, barvení vajíček, 
pletení pomlázky. Poznejme Velikonoce našich předků 
při návštěvě muzejních výstav a  skanzenů. Náladu si 
vylepšíme při slunném počasí na  veliko-nočních 
t r z í c h , z r u čn o s t z a s e v y z k o u š í m e ú č a s t í 
na  velikonočních dílnách. Nad křesťanskými Veliko-
nocemi a jejich duchovním obsahem se zamyslíme při 
návštěvě bohoslužby v kostele.  

Na Velikonoční pondělí 1.  dubna 2024 jsou 
obchody s  plochou nad 200  m² zavřené, na  Velký 
pátek 29. března 2024 mohou být otevřené. Je možné, 
že některé prodejny si na Velký pátek upraví otevírací 
dobu, nebo zcela zavřou.  

V  letošním školním roce 2023/2024 začínají 
velikonoční prázdniny ve  čtvrtek 28.  března 2024 
a  trvají až do  Velikonočního pondělí 1.  dubna 2024. 
Po  pěti dnech volna se  děti vrátí do  škol v  úterý 
2. dubna 2024. 

Hody, hody, doprovody, dejte vejce malovaný. 
Nedáte-li malovaný, dejte aspoň bílý, slepička vám 
snese jiný… 

Přeji veselé Velikonoce a bohatou pomlázku. 

Petr Chvojka  

zdroj: Český jazykový atlas
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Hana Pražáková       92 let 

Liduška Sýkorová      74 let 

Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Rádi bychom oznámili všem přátelům a známým  
smutnou zprávu,  

že nás dne 4. února 2024 ve věku 76 let předčasně opustila  

paní Helena HRUBEŠOVÁ, rozená Kincnerová. 
Přestože osudem zaváta na druhý konec země,  

srdcem stále doma v Chlumci n./C. 

Za vaši tichou vzpomínku děkujeme. 

Manžel Pavel, syn Pavel s manželkou Barborou a vnoučaty Veronikou, 
Matyášem a Lukášem, dcera Lucie s manželem Stanislavem a vnoučaty 

Terezou a Oskarem a sestřenice Radmila s manželem Jiřím.

VZPOMÍNÁME

ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM POBYTEM V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Lilian Krýzová 
Matěj Bareš 

Pavlína Kučerová 
Pavel Šulc 

Veronika Zelinková 

Dne 18. 3. 2023 uplyne  
již 16 let od úmrtí  

paní Anny Rudincové 

S láskou vzpomínají manžel, 
dcery Lenka a Jitka  

s rodinami.
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INZERCE

Prodej   slepiček 
Červený Hrádek  prodává slepičky  

typu Tetra hnědá,  Dominant 
všechny barvy, Green Shell - typu 

Araukana a Dark Shell - typu 
Maranska, cena od 259,- Kč/ ks         

                                                                                     
Prodej: 16.4., 23.5.  a  28.6. 2024 
Chlumec n. Cidlinou, u parkov. 
vlak. nádraží - 12.50 hod.   
  

Výkup králičích kožek 
cena dle poptávky,  

doprava 189,- Kč za celý nákup, 

Doporučujeme objednávat!  

Info: Po - Pá 9.00 - 16.00 hod, 
tel.601 576 270, 728 605 840 
www.drubezcervenyhradek.cz  
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